
26e vergadering Maandag 22 juni 1992
Morgenvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

-
- De vergadering wordt geopend om
9.36 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J.-P. Van Rossem ; buitenslands.

J. Decorte,  L. Martens, L. Maximus,
A. Van Aperen, F. Vergote ; ambts-
verplichtingen.

VOORSTELLEN VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voor-
stellen van decreet werden inge-
diend :

- 202 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor  Economie ,  Energ ie  en
Werkgelegenheid.

Voorstel van decreet van de heer
J.-P. Van Rossem betreffende het
gelijkheidsbeginsel inzake zend-
tijd voor politieke partijen op ra-
dio en televisie tijdens perioden
voorafgaand aan de verkiezingen
- 203 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor de Media.

Intrekking

De Voorzitter : De volgende voor-
stellen van decreet werden ingetrok-
ken :

- Voorstel van decreet van de heer
L. Appeltans houdende invoering
van het statuut van de leraars
middenstandsopleiding
- 101 (BZ 1992) - Nr. 1.

- Voorstel van decreet van de heer
A. Schellens C.S. houdende op-
richting van een Vlaamse Hoge
Raad voor Lichamelijke Opvoe-
ding, Sport en Openluchtleven
- 111 (BZ 1992) - Nr. 1.

- Voorstel van decreet van me-
vrouw M. Dillen en de heren R.
Raes, F. Van den Eynde en F.
Wymeersch houdende verneder-
landsing van de benaming van de
door de Vlaamse Executieve te
Gent ingerichte technologische
beurs

VOORAFBEELDING DOOR
HET REKENHOF

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende vooraf-
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beelding door het Rekenhof werd in-
gediend :

- Voorafbeelding door het Reken-
hof van de uitslagen van de uit-
voering van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor 1991
- 22 (BZ 1992) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

VERSLAGEN

Indiening

De Voorzitter : De volgende versla-
gen werden ingediend :

- door de heer E. Schuermans na-
mens de Commissie voor de Me-
dia over het voorstel van decreet
van de heren P. Chevalier, E.
Van Rompuy en H. Coveliers tot
wijziging van het decreet van 27
maart 1991 houdende het statuut
van de Nederlandse Radio en Te-
levisie-uitzendingen in België,
Omroep van de Vlaamse Ge-
meenschap
- 196 (BZ 1992) - Nr. 3.

- door de heer J. De Bremaeker
namens de Commissie voor Cul-
tuur over het voorstel van decreet
van de heren P. Berben, A. Bour-
geois, H. Lauwers en W. Seeuws
C.S. houdende aanpassing van het
decreet van 8 april 1987 houdende
aanpassing van de regeling voor
de toekenning van subsidievoor-
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schotten voor de jeugd- en volwasse-
nenvorming
- 92 (BZ 1992) - Nr. 3.

JAARVERSLAG

Indiening en verwijzing

king van het Rekenhof werd inge-
diend :

- Opmerking van het Rekenhof van
11 juni 1992 betreffende het be-
sluit van de Vlaamse Executieve
van 20 mei 1992 betreffende de
herverdeling van basisallocaties in
het programma 67.
Verwezen naar de Commissie
voor Financiën en Begroting.

Vaerenbergh, R .  V a n  Walle-
ghem, F. Vermeiren, W. Verrey-
cken,  mevrouw M. Vogels.

BENAMING VAN EEN COMMIS-
SIE

De Voorzitter : Het volgende jaar-
verslag werd ingediend :

- Verslag door de Vlaamse Execu-
tieve aan de Vlaamse Raad over
het begrotingsjaar 1991 met be-
trekking tot de werking van het
Fonds voor Preventie en Sanering
inzake Leefmilieu en Natuur.
Verwezen naar de Commissie
voor Leefmilieu en Natuurbe-
houd.

KENNISGEVINGEN VAN HET
ARBITRAGEHOF

Indiening

De Voorzitter : Dames en heren, bij
beslissing van 17 juni 1992 stelt het
uitgebreid Bureau voor de benaming
van de Commissie voor Buitenlandse
en Externe Aangelegenheden te wij-
zigen in Commissie voor Buitenland-
se en Europese Aangelegenheden. Is
de Raad het daarmee eens ? (Ja)
Dan is aldus besloten.

De Voorzitter : De volgende kennis-
gevingen van het Arbitragehof be-
treffende een beroep tot gedeeltelij-
ke vernietiging en prejudiciële vragen
liggen ter inzage bij het Secretariaat
van de Raad, Afdeling Openbare
Vergadering :VERZOEKSCHRIFTEN

SAMENSTELLING VAN EEN
COMMISSIE

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende ver-
zoekschriften werden ingediend :

- Rolnummer 417 ;
- Rolnummer 419 ;
- Rolnummer 420.

Wijziging onder de plaatsvervangen-
de leden

De Voorzitter : Dames en heren,
- Verzoekschriften van 21 mei 1992

van de gemeente Meerhout  met
betrekking tot het beheer van de
niet-bevaarbare waterlopen van
eerste en tweede categorie.
Verwezen naar de Commissie
voor Huisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Landinrichting.

- Verzoekschrift van 27 mei 1992
van de heer N. Beits met het oog
op een nieuwe vaste benoeming
als leraar via afwijking om me-
disch-sociale redenen.
Verwezen naar de Commissie
voor Onderwijs, Vorming en We-
tenschapsbeleid.

SCHRIFTELIJKE
(Regl. art. 74)

VRAGEN

voor de PVV is in de Commissie voor
Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid de heer Vandersmissen
als plaatsvervangend lid vervangen
door de heer Demeulenaere.

Indiening

De Voorzitter : Schriftelijke vragen
werden ingediend door :

OPMERKING VAN HET REKEN-
HOF

- de heren V. Anciaux, G. Anthue-
nis, L. Appeltans, A. Arts, L.
Barbé, M. Capoen, J. De Bre-
maeker, G. De Meyer, J. De
Mol, A. Denys, W. De Vlieghere,
F. Dewinter, mevrouw V. Dua,
de heren J. Eeman, G. Geens, J.
Geysels, L. Hancké, H. Marsoul,
J. Peeters, L. Standaert, H. Suy-
kerbuyk, D . Van der Maelen, H.
Van Dienderen, R. Van Hoo-

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)I

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende opmer-

land, E. Vankeirsbilck, G. Van- voor het begrotingsjaar 1992 -
leenhove, L. Van Nieuwenhuy- - 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
sen, E. Van Rompuy, E. Van gen)
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- 15 (BZ 1992) - Nrs. 1 + Erratum
(+ Bijlagen) en 2 (+ Erratum) tot
14 (+ Errata)
- 16 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende diverse bepalingen tot begelei-
ding van de begroting 1992
- 186 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) tot 18

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsdebat.

ECONOMIE, E N E R G I E  E N
WERKGELEGENHEID

De Voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor Ministers Van
den Brande, Detiège en Sauwens be-
voegd zijn, met name Economie,
Energie en Werkgelegenheid.

Ik herinner u eraan dat naar aanlei-
ding van de bespreking van deze be-
grotingsmateries in de bevoegde
Commissie, eveneens de beleidsbrief
Het economisch beleid in Vlaande-
ren - Beleidsprioriteiten voor 1992
van Minister Van den Brande werd
behandeld.

Mevrouw Nelis-Van Liedekerke,
verslaggever, heeft het woord.

Mevrouw L. Nelis-Van Liedekerke,
verslaggever (op de tribune) : Mijn-
heer de Voorzitter, mijnheer de Mi-
nister-President, collega’s, ik zal een
kort verslag uitbrengen over het ge-
deelte economie, KMO en energie,
materie waarvoor de Voorzitter van
de Vlaamse Executieve bevoegd is.

Op 28 en 29 april wijdde de Commis-
sie een bespreking aan deze materie.
De beleidsnota van de Minister Het
economisch beleid in Vlaanderen -
Beleidsprioriteiten voor 1992 werd
besproken en onder het motto Vlaan-
deren 2000 heeft de Minister zijn ver-
nieuwde visie op het vlak van het
economisch beleid vooropgesteld. Ik
zal zeer kort nog even de prioriteiten
aanhalen die de Minister in deze nota
vooropstelt, met name de verdere

uitbouw van een economie die moet
gebaseerd zijn op overleg en samen-
werking tussen de betrokken part-
ners, met name SERV, VESOC en
de Vlaamse Raad, de aandacht voor
lange termijn-management in bedrij-
ven, het stimuleren van scholing, vor-
ming en opleiding en van een hoge
produktiviteit, het aanmoedigen van
de economische initiatieven, vooral
voor starters en KMO’s en ook het
versterken van de kwaliteit inzake
produktie en dienstverlening. Ver-
dere prioriteiten zijn de betere com-
mercialisering en de marketing, het
versterken van onderzoek, vooral op
internationaal niveau en in interna-
tionaal verband, de economische
produktie wordt getoetst aan ecolo-
gie en de energiezorg. Een laatste
prioriteit die ook zeer belangrijk is
voor de Minister, is de noodzaak van
een Vlaamse verankering van het be-
drijfsleven.

Wat de begroting betreft is 1992 het
jaar van de grote herschikkingen.
Deze moeten de aanzet zijn tot een
vernieuwd economisch beleid. In ver-
gelijking met 1991 wordt er 2.333 mil-
joen in min vooropgesteld, met als
belangrijke posten de financiering
van de GIMV, fondsen voor econo-
mische expansie en economische re-
conversie, alsook de opdrachten van
de overheid. In vergelijking met 1991
wordt er 1.451 miljoen in meer voor-
opgesteld, met als belangrijke posten
wetenschapsbeleid, initiatieven voor
starters, steun aan herlokalisatie van
ondernemingen tengevolge van de
milieuwetgeving, FIOC en initiatie-
ven in Midden- en Oost-Europa.

Een herschikking voor 56 miljoen ten
gunste van de welzijnssector is het
vermelden waard. De globale ver-
mindering van de begroting econo-
mie komt eigelijk ten goede aan nieu-
we initiatieven in de sector van de
huisvesting, de sociale sector en de
openbare investeringen. De Commis-
sie wijdde een uitvoerige bespreking
aan een aantal thema’s, zoals de re-
gionale ontwikkeling en impulsgebie-
den. De regionale onevenwichten op
econmisch  vlak moeten in België
worden weggewerkt. Een evaluatie
van het impulsbeleid zal door de
GOM’s afgerond zijn tegen juli 1992.

Wat het investerings- en expansiebe-
leid betreft wenst men te komen tot
een afbouw van de vroegere lineaire
automatische steunverleningen. Een
meer selectieve expansiesteun zal
worden nagestreefd, meer in het bij-
zonder in het kader van een ombui-
ging naar een meer sectorieel beleid.
De subsidies voor de privé-investe-
ringen worden daarom reeds met 11
ten honderd of 1.550 miljard frank
verminderd. Ik heb reeds aangehaald
voor welke belangrijke posten. Deze
ingreep wordt gecompenseerd door
het voorzien van nieuwe ondersteu-
ningsmogelijkheden voor startende
KMO’s. Wat het KMO-beleid betreft
- dit is ook zeer belangrijk voor de
Minister - beklemtoonde hij dat
naast het belang van het VIZO -
Vlaams Instituut voor Zelfstandig
Ondernemen - ook het grote belang
van initiatieven die genomen worden
door de privé-sector, vooral inzake
begeleiding en ondersteuning van
starters. Problemen als bedreigingen
van onze KMO’s, in het bijzonder in
de textielsector, door allerlei initia-
tieven in Midden- en Oost-Europa,
alsmede de gevolgen van de nationa-
le fiscale maatregelen voor de
KMO’s, werden uitvoerig besproken.

De Minister was van oordeel dat een
protectionistische economische poli-
tiek nadelig is voor Vlaanderen. Te-
gen de mundialisering van de econo-
mie kan men zich niet verzetten. Een
afwijzing van de norm van Maastricht
zou de groeikansen van de KMO’s
structureel ondermijnen. Een aantal
commissieleden hadden bedenkingen
bij het goed functioneren van de
Commissie voor Preventief Bedrijfs-
beleid en voor Bedrijven in Moeilijk-
heden. Volgens de Minister moet de
Commissie een informatiecentrum
voor de overheid blijven. De Com-
missie moet een rol spelen bij het
opsporen van bedrijven in moeilijk-
heden. De Minister verwijst naar de
sectoranalyse in het jaarverslag waar-
in de problemen in de textiel-, me-
taal-, voedings- en chemische sector
duidelijk worden ontleed.

De Minister meldt dat inzake indus-
trieterreinen voor 1992 31,7 miljoen
is uitgetrokken voor de aanleg en uit-
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Nelis-Van Liedekerke

rusting van gronden voor industrie,
ambachtswezen en diensten. De be-
hoeften aan bedrijfsterreinen ver-
schillen van streek tot streek. De
GOM’s spelen hier uiteraard een
coördinerende rol in vraag en aan-
bod. Speciale kredieten werden uit-
getrokken voor de renovatie van ou-
de industriële sites. Voor de acht im-
pulsgebieden werd 810 miljoen frank
uitgetrokken voor de drie werkings-
jaren.

Heel wat vragen rezen rond de rol
van de GIMV’s.  Deze rol moet geë-
valueerd worden. Een beleidsnota
zal te gelegener tijd aan de Vlaamse
Raad worden voorgelegd. Een aantal
accenten moeten waarschijnlijk wor-
den verlegd. De kapitaalsverhoging
voor dit jaar is beperkt tot 220 mil-
joen tegenover 500 miljoen in 1991.
De middelen van FIOC worden ver-
hoogd. Vier Vlaamse investerings-
prospectoren zijn aangesteld. Sinds
de oprichting in 1989 tot juni 1991
werden 700 projecten behandeld met
50 positieve beslissingen waaruit
2.500 jobs zijn voortgevloeid.

Om de coördinatie en de dagelijks
samenwerking tussen FIOC en de
GOM’s te verbeteren overweegt de
voorzitter de oprichting van een
coördinatieraad. De Minister ver-
klaart dat Vlaanderen als investe-
ringsgebied gewaardeerd wordt om
troeven als een goede scholing van
de arbeidskrachten, een hoge ar-
beidsproduktiviteit en flexibiliteit.
De VIT0 zal binnen het kader van
een te onderhandelen beheersover-
eenkomst  haar onderzoekservaring
inzake leefmilieu bij voorrang aan
het Vlaamse bedrijfsleven moeten
aanbieden. Flanders Technology, de-
ze tweejaarlij kse technologische
beurs, die in 1993 aan haar zesde edi-
tie toe is, zal moeten geëvalueerd
worden. De Voorzitter van de Exe-
cutieve vindt dat het te vroeg is voor
deze evaluatie en dat deze technolo-
gische beurs ook in de toekomst een
zeer belangrijke rol zal vervullen. Op
het vlak van het energiebeleid be-
klemtoonde de Minister het belang
van het internationale kader voor

Vlaanderen. Overleg met de nationa-
le Regering en met de andere gewes-
ten blijft nochtans belangrijk. Tot slot
zal de prioriteit Vlaamse verankering
bedrijfsleven verder worden uitge-
werkt in het document Vlaanderen
2002.

De Voorzitter van de Vlaamse Exe-
cutieve vindt dat de economische be-
slissingscentra in Vlaamse handen
moeten blijven en op de eerste plaats
naar de bedrijven zelf gericht zijn.

Een discussie over landbouwbeleid
en internationale vertegenwoordi-
ging vond plaats . De landbouwscho-
ling en de hulp behoren tot de be-
voegdheid van de Gemeenschappen
en de Gewesten. De internationale
dimensie van het landbouwbeleid
speelt zich hoofdzakelijk af op Euro-
pees vlak.

Vlaanderen wordt in de EEG verte-
genwoordigd door de nationale Mi-
nister van Landbouw ; nochtans
wordt de Vlaamse Regering intens
betrokken bij het beleid via de per-
manente werkgroep. Aan de intermi-
nisteriële conferentie voor de land-
bouw, nemen zowel de Voorzitter als
de Vice-Voorzitter van de Executie-
ve deel. Wat het taalgebruik in het
bedrijfsleven betreft zal het twintig
jaar oude decreet moeten worden
aangepast. Een nieuw decreet is dus
uiteraard noodzakelijk.

Mijnheer de Voorzitter, dit was het-
geen in grote lijnen in de Commissie
werd besproken. De begrotingsarti-
kelen werden aangenomen met 8
stemmen bij 2 onthoudingen. Met
eenzelfde stemuitslag verklaarde de
Commissie dat het haar toegewezen
gedeelte van de administratieve be-
groting comform is aan de inhoud en
de doelstelling van de algemene uit-
gavenbegroting. (Applaus bij de
CVP)

De Voorzitter : De heer Dielens,
verslaggever, heeft het woord.

De heer F. Dielens, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister-president, col-
lega’s, aan de commissieleden werd
een zeer lijvige nota en dito inleiding

van mevrouw de Minister voorgelegd
in verband met de beleidsaccenten
inzake tewerkstelling en beroepsop-
leiding. Sedert het midden van de ja-
ren tachtig stelde men een stijging
van de werkgelegenheid vast tot de
jaren 1990-1991. Na een kortstondige
inzinking voorspelt men opnieuw een
positieve trend. Die zal zich in ons
land nagenoeg uitsluitend in Vlaan-
deren laten gevoelen. De toekomsti-
ge jobcreatie wordt hoofdzakelijk
verder gedragen door de dienstensec-
tor. De energiesector - lees steen-
koolwinning in Limburg - kent in
Vlaanderen een grote uitstoot van ar-
beidskrachten. De bouwnijverheid
gaat een verdere stijging van de vraag
naar arbeidskrachten tegemoet in te-
genstelling tot de overheidsdiensten
waar een verdere afname van het
personeelsbestand zich zal doorzet-
ten.

De daling van het aantal uitkerings-
gerechtigde volledig werklozen was
vooral voelbaar bij de jongeren, al-
hoewel de evolutie de laatste tijd niet
meer gunstig is gebleken. De integra-
tie op de arbeidsmarkt van de school-
verlaters die uitsluitend lager onder-
wijs genoten, verloopt vrij moeilijk.

De langdurige werkloosheid kent een
dalende tendens in tegenstelling tot
de kortdurige werkloosheid. De
werkloosheidsgraad bedraag t  in
Vlaanderen 10,4 ten honderd - dit
wil zeggen 6,8 ten honderd bij de
mannen en 15,6 ten honderd bij de
vrouwen - maar zal niet in dezelfde
mate dalen als de te verwachten aan-
groei van de werkgelegenheid over
de periode 1990-1995.

Met betrekking tot  de vacature-
markt constateren wij dat het markt-
aandeel van de VDAB rond 45 ten
honderd blijft schommelen. In 1991
had de VDAB bijna 80.000 vacatures
ontvangen. In de knelpuntenvacatu-
res valt vooral de vraag op naar werk-
zoekenden uit het hoger secundair
technisch en het hoger onderwijs bui-
ten de universiteit van de derde
graad.

Het aantal bemiddelingscontacten
bedroeg in 1991 meer dan 800.000 en
eind van dat jaar telde men ll.356
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Dielens

weer-werkklanten. Op te merken
valt dat meer dan 30 ten honderd van
de weer-werkers meer dan vijf jaar
werkloos is en 70 ten honderd zijn
vrouwen.

De markt van de uitzendarbeid is nog
steeds expansief. De brutoloonmassa
steeg er van 3,9  miljard in 1983 tot
18,2 miljard in 1990. Opvallend is het
marktaandeel gedaald van T-Interim
Vlaanderen, met name met meer dan
de helft. Door het feit dat de tweede
en derde generatie vreemdelingen
automatisch gerechtigd worden op
een arbeidskaart A, stelt men hier
een belangrijke stijging vast. In totaal
werden 8.141 arbeidskaarten afgele-
verd in 1991.

De tewerkstellingsprogramma’s ken-
nen over het algemeen een daling,
behalve in het stelsel van de gesubsi-
dieerde contractuelen.

Na een overzicht gegeven te hebben
van het arbeidsmarktgebeuren, wer-
den de beleidsdoelstellingen op een
rijtje gezet. Ondanks de inspannin-
gen, geleverd in het kader van de
Weer-Werkactie, blijft het probleem
van de langdurige werkloosheid op
de voorgrond treden. Opvallend is
dat na zes maanden werkloosheid er
een duidelijk toenemend risico op
blijvende langdurige werkloosheid
wordt vastgesteld. Volgens de Ge-
meenschapsminister dient er een be-
leid te worden gevoerd, gericht op de
voorkoming van langdurige werk-
loosheid. Dit wordt genoemd de 5
vóór 12-actie.

Het voeren van een beleid waarin
ook moeilijkere doelgroepen aan bod
komen door de creatie van nieuwe
arbeidsplaatsen in domeinen die bui-
ten het normaal economisch circuit
vallen, is een moeilijke opdracht. Te-
vens is een permanent onderzoek van
de arbeidsmarkt noodzakelijk. Dit
gebeurt in het kader van de samen-
werkingsovereenkomst met de
SERV en de VDAB. Naast de inte-
gratie van de sollicitantenbegeleiding
in de Weer-Werkactie, de aanstelling
van nazorgconsulenten en de verster-
king van de samenwerkingsverban-

den met derden, zijn er de engage-
menten die de Vlaamse sociale part-
ners op de diverse beleidsniveaus
hebben aangegaan. In het kader van
nieuwe GESCO-besluiten werden in
het Weer-Werkbudget middelen
overgeheveld van het opleidingsluik
naar het tewerkstellingsluik. In over-
leg met de sociale partners zullen te-
vens de mogelijkheden die de sociale
economie kan bieden verder worden
uitgewerkt.

De noodzaak van een globaal be-
leidsplan, dat uitgaat van het principe
van de evenredige participatie der di-
verse doelgroepen op elk niveau van
de onderneming en in verhouding
met hun aandeel in de beroepsbevol-
king, dringt zich op. Men bedoelt
hier de deelname aan het arbeidspro-
ces van vrouwen, migranten, gehan-
dicapten en langdurig werklozen.

Met betrekking tot de VDAB is men
er zich van bewust dat naast de twee
gekende service-luiken, arbeidsbe-
middeling en beroepsopleiding, er
een nieuw luik moet worden toege-
voegd, namelijk de begeleiding. Het
Charter voor de Werkloze moet deze
aanpak waarborgen. In het kader van
Europa 1993 dringt zich bovendien
een uitwisseling van arbeidsmarktge-
gevens op. In dit verband wordt er
onder meer gedacht aan sociale Eu-
ro-loketten. Outp lacement  en
loopbaanbegeleiding zijn eveneens
nieuwe opdrachten geworden van de
VDAB. Tevens zal er gestreefd wor-
den naar een coherent vergunnings-
beleid voor nieuwe vormen van pri-
vaatrechtelijke arbeidsbemiddeling.

Hierop volgde een ruime bespreking,
waarin onder meer de bezorgdheid
werd geuit opdat de nationale over-
heid eveneens zou inspelen op de
verzuchtingen van het Vlaamse Ge-
west. De wens werd geuit om de
Weer-Werkactie te intensifiëren bin-
nen de gemeenten waarvoor het
Vlaams Fonds voor Integratie van
Kansarmen werd opgezet. De rege-
ling met betrekking tot de stagiairs,
wat een nationale materie is, werd
opnieuw aangekaart. Een bijzondere
inspanning zal volgens de Gemeen-
schapsminister worden geleverd met
betrekking tot de schoolverlaters.

Vragen werden gesteld in verband
met de interim-arbeidsmarkt en de
wijze waarop bepaalde bureaus zich
kwijten van hun wettelijke sociale
verplichtingen.

De problematiek van de mobiliteit en
de flexibiliteit gaven eveneens aanlei-
ding tot diverse benaderingen van de
arbeidsmarkt.

De evolutie in Oost-Europa heeft de
commissievergadering alles behalve
onberoerd gelaten.

Tot slot kan worden gezegd dat de
begrotingsartikelen en de tabel wer-
den aangenomen met 6 stemmen te-
gen 2 bij 1 onthouding en dat de
Commissie zich akkoord heeft ver-
klaard met de conformiteit van de
administratieve begroting met de
doelstelling van de algemene uitga-
venbegroting.

De Voorzitter : De heer Candries,
verslaggever, heeft het woord.

De heer H. Candries, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de Minister-Presi-
dent, geachte collega’s, sta mij toe
een zeer bondig verslag uit te bren-
gen over de behandeling van het
hoofdstuk buitenlandse handel in de
Commissie voor het Bedrijfsleven. Ik
beklemtoon dat de bespreking in de
Commissie voor het Bedrijfsleven
heeft plaatsgevonden. Bovendien
vestig ik er uw aandacht op dat het
Bureau van de Vlaamse Raad heeft
besloten om het hoofdstuk buiten-
landse handel, voor de goede gang
van zaken, in de toekomst in de
Commissie voor de Buitenlandse
Aangelegenheden te behandelen. Bij
de bespreking van het hoofdstuk bui-
tenlandse zaken, twee weken gele-
den, is er heel wat verwarring ont-
staan in verband met het hoofdstuk
buitenlandse handel. Teneinde daar-
in dus duidelijkheid te brengen geef
ik nu een verslag namens de Commis-
sie voor het Bedrijfsleven maar in de
toekomst zal dat namens de Commis-
sie voor de Buitenlandse Aangele-
genheden zijn.

Bij de bespreking van de buitenland-
se handel heeft de betrokken Ge-
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meenschapsminister voor Verkeer,
Buitenlandse Handel en Staatsher-
vorming een beleidsverklaring toege-
licht. Daarin kwamen drie belangrij-
ke hoofdstukken aan bod. In een eer-
ste hoofdstuk werd vooral het cijfer-
materiaal gebracht.  Het tweede
hoofdstuk handelde meer specifiek
over het beleid. Het derde hoofdstuk
behandelde de mogelijke evolutie en
wat de bevoegdheden en de werking
voor de mogelijke verdere stappen in
de staatshervorming zouden kunnen
betekenen. De bespreking zelf had in
hoofdzaak betrekking op deze pro-
blematiek. Men erkende een aantal
zwakheden door de huidige stand van
zaken inzake de staatshervorming en
de uitwerking daarvan. Daaraan
werd heel veel aandacht besteed.
Daarnaast werd meer specifiek ge-
sproken over de werking en de moge-
lijkheden van het instrument van de
buitenlandse handel met name de
Vlaamse Dienst voor de Buitenland-
se Handel.

Er werden vragen gesteld in verband
met de coördinatie inzake buiten-
landse handel tussen de Federale
Staat en de Gewesten. Daarbij is het
protocol, dat op dit ogenblik niet
werkt, ter sprake gekomen. Dat belet
niet dat er toch een goede coördina-
tie is tussen de verschillende geledin-
gen voor de buitenlandse handel.

Er werd ook gesproken over de pro-
blematiek van de vertegenwoordi-
ging van de Gemeenschappen op het
internationale forum. Er werd tijdens
de bespreking ook gepleit voor de
volledige regionalisering van de bui-
tenlandse handel mits het naleven
van de afspraken tussen de Gewesten
onderling.

De aandacht is ook gegaan naar de
keuze van de markten. Waarnaar
moeten onze inspanningen vooral
worden georiënteerd ? Er is in hoofd-
zaak gepleit voor de eigen Europese
markt. Uiteraard werd verzekerd dat
dit een prioritair actiedomein is. Men
zou dit vooral doen om in te spelen
op de behoeften van de KMO’s. Er
werd ook gepleit voor de nog betere
bekendmaking van de provinciale

kantoren en voor de werking daar-
van. Volgens de informatie die wij
via de Commissie hebben gekregen
functioneren deze diensten vrij goed
en zijn zij over hun inrijperiode heen.

Er is ook speciale aandacht gegaan
naar de handelsrelatie met Oost-Eu-
ropa. Daarvoor werden ons bepaalde
beloften gedaan.

Ten slotte is het tot een indicatieve
stemming gekomen. Zeven leden
hebben ja gestemd en twee leden
hebben zich onthouden. Men heeft
dezelfde stemming gehad voor de ad-
ministratieve begroting zoals die in
de Centrale Commissie voor de Fi-
nanciën moest worden gepresen-
teerd.

De Voorzitter : De heer Vermassen,
verslaggever wat het programmade-
creet betreft, heeft het woord.

De heer J. Vermassen, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mevrouw de Minister, heren
Ministers, collega’s, mijn verslag
handelt over het hoofdstuk XII van
het programmadecreet met betrek-
king op de werkgelegenheid, meer
bepaald het artikel 102.

In het koninklijk besluit nummer 474
van 28 oktober 1986 tot opzetting van
een door de Staat gesubsidieerd
GESCO-stelsel bij de plaatselijke be-
sturen werd bepaald dat de financiële
middelen, waaruit de premies aan de
plaatselijke besturen worden betaald,
aan de RVA worden gestort. Die
stort deze middelen door naar de
Rijksdienst voor Sociale Zekerheid
van de Provinciale en Plaatselijke
Overheidsdiensten, die ze op zijn
beurt overmaakt aan de plaatselijke
besturen.

Sinds 1989 ontvangt de Vlaamse
Dienst voor Arbeidsbemiddeling en
Beroepsopleiding, als rechtsopvolger
van de Rijksdienst voor Arbeidsbe-
middeling, deze middelen die dan
eveneens via de RSZPPO in de vorm
van verschuldigde premies naar de
plaatselijke besturen worden overge-
maakt.

De in artikel 102 van het ontwerp van
decreet voorgestelde regeling scha-

kelt de Vlaamse Dienst voor Ar-
beidsbemiddeling en Beroepsoplei-
ding, als tussenschakel in dit finan-
cieel verkeer uit. Voortaan worden
de voor de premies benodigde mid-
delen vanuit de Vlaamse begroting,
via de eigen kassier van de Vlaamse
Gemeenschap, rechtstreeks gestort
aan de RSZPPO.

Deze vereenvoudiging betekent een
tijdwinst van ongeveer 10 dagen,
waardoor de plaatselijke besturen
sneller over de verschuldigde premies
kunnen beschikken.

Vermits ook de premieberekening
werd vereenvoudigd - de schijven
worden berekend op de laatst be-
schikbare RSZ-aangiften - wordt
het aanzienlijk tijdsverloop dat tussen
het uitbetalen van de GESCO’s door
de gemeenten en het ontvangen van
de premies was ontstaan, sterk ver-
minderd.

Dit artikel werd in de Commissie met
acht stemmen voor tegen één ont-
houding goedgekeurd.

De Voorzitter : D e  h e e r  Schuer-
mans, eveneens verslaggever wat het
programmadecreet betreft, heeft het
woord.

De heer E. Schuermans, verslagge-
ver (op de tribune) : Mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Regering,
mevrouw de Minister, mijnheer de
Minister, collega’s, mijn kort verslag
heeft betrekking op de bespreking
van het programmadecreet hoofd-
stuk XII inzake Economie en Weten-
schappelijk Onderzoek. In de be-
voegde commissie stond de bespre-
king quasi volledig in het teken van
het al dan niet functioneren van de
VITO, de Vlaamse Instelling voor
Technologisch Onderzoek, opgericht
bij decreet van 23 januari 1991. De
belangrijkste opdracht van de VIT0
bestaat in het verrichten van techno-
logisch onderzoek in de domeinen
energie, leefmilieu, grondstoffen en
nieuwe materialen. De financiering
gebeurt onder meer uit een jaarlijkse
toelage uit de begroting van het
Vlaamse Gewest. De recente prak-
tijkervaring toonde aan dat de decre-
tale basis van de VIT0 deze instel-
ling op verschillende punten onwerk-
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baar maakt. Meer bepaald de be-
leidsstructuur, die er tweeledig is,
blijkt problemen op te leveren. Er
dient opgemerkt dat de leden van de
raad van bestuur zelf hebben aange-
drongen op een snelle structurele op-
lossing voor de gerezen problemen.
Met het nieuw voorgestelde leiding-
model wenst de Gemeenschapsminis-
ter een beter functioneren mogelijk
te maken. De raad van bestuur wordt
weliswaar geleid door een voorzitter,
maar de afgevaardigde-bestuurder is
het eigenlijke ondernemingshoofd,
dat de VIT0 leidt binnen de oriënta-
ties door de raad van bestuur gege-
ven. De raad van bestuur heeft op-
dracht gegeven aan een gespeciali-
seerd bureau om in onafhankelijk-
heid en in deskundigheid de meest
geschikte afgevaardigd-bestuurder te
vinden.

Een aantal leden van de Commissie
maakte voorbehoud in verband met
de rol van een eventueel op te richten
directiecomité. Zij vrezen dat het ge-
brek aan controle op de belangrijke
beslissingen genomen door het direc-
tiecomité, het nieuwe zwak punt
wordt van het decreet. Bepaalde le-
den hebben uitdrukkelijk erop aan-
gedrongen deze bemerking aan de
orde te brengen, wat ik dan ook bij
deze heb gedaan.

Voor de verdere elementen van de
bespreking verwijs ik naar het ver-
slag. De artikelen werden aangeno-
men met acht stemmen voor bij vier
onthoudingen.

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Deprez

De heer P. Deprez (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, me-
vrouw de Minister, geachte collega’s,
ik zal mijn betoog beperken tot het
luik economie, aangezien het aspect
buitenlandse handel reeds aan bod
kwam in het gedeelte externe betrek-
kingen en het aspect tewerkstelling
door andere leden van onze fractie
zal worden behandeld.

Globaal genomen zijn wij tevreden
met deze begroting en met de be-
leidsprioriteiten voor 1992. Er is in

aanzienlijke mate overeenstemming
tussen de ontwerp-begroting 1992 en
het Vlaams regeerakkoord. Dit is on-
der meer het geval voor : het selectie-
ver expansiesteunverleningsbeleid,
grotere aandacht voor het exportbe-
leid en het toegepast wetenschappe-
lijk onderzoek ter ondersteuning van
de economie. Deze algemene conver-
gentie belet echter niet dat er, vooral
naar de toekomst toe, nog een aantal
knelpunten blijven bestaan, waaraan
mijns inziens ook aandacht moet
worden besteed.

Een eerste knelpunt is dat van de
Vlaamse expansiesteun. De kredie-
ten verminderen dit jaar met 1,250
miljard, weliswaar gecompenseerd
door 250 miljoen ten behoeve van be-
drijven die zich moeten herlokalise-
ren omwille van milieu-omstandighe-
den. De laatste twee jaar hebben wij
vastgesteld dat de expansiesteun aan
privé-ondernemingen reeds met 2,5
miljard of 25 ten honderd is vermin-
derd. Mijnheer de Minister, wij gaan
akkoord met deze vermindering van
de expansiesteunkredieten, het is im-
mers een illusie te geloven dat de
economische groei afhankelijk zou
zijn van het volume van de expansie-
steun.

De investeringssteun moet selectief
worden georiënteerd naar onderne-
mingen die een impuls nodig hebben
om het investeringsrisico te nemen of
die met een structurele handicap
worden geconfronteerd, zoals een
noodzakelijke herlokalisatie omwille
van milieuhinder.

Mijnheer de Minister, naast indivi-
duële ondernemingen moeten wel-
licht ook sectoren in aanmerking ko-
men om tijdelijk van selectieve ex-
pansiesteun te genieten, teneinde
zich te kunnen aanpassen of te hero-
riënteren, rekening houdend met de
internationale concurrentie. Ter zake
denken wij onder meer aan de tex-
tielsector, de scheepsbouw enzo-
voort. De meest fundamentele be-
denking inzake de Vlaamse expan-
siesteun is echter dat op dit ogenblik
in het Vlaamse Gewest vrijwel elk
wettelijk kader voor dergelijke steun-
verlening ontbreekt, aangezien de
expansiewet van 1959 op last van de
Europese Gemeenschap niet meer

mag worden toegepast, omwille van
haar té algemeen en dus concurren-
tieverstorend karakter. Daarenboven
heeft de Europese Commissie thans
ook nog de overheidssteun beperkt
voor de KMO’s tot 250 werknemers
die tot regio’s behoren die niet kun-
nen genieten van het Europees regio-
naal fonds. Dit zijn de rijke regio’s
of bijna geheel Vlaanderen. Er is
hoogstens nog een steun van 7,5 ten
honderd toegelaten in plaats van de
huidige 12 ten honderd, behalve voor
ondernemingen met minder dan vijf-
tig werknemers voor dewelke  de
steun tot 15 ten honderd mag worden
opgetrokken.

Noch uit de begroting, noch uit de
beleidsnota kan duidelijk worden af-
geleid waar de Executieve uiteinde-
lijk naartoe wil met het aangekondig-
de decreet op de expansiesteun. Hoe
ziet men de selectiviteit ? Denkt men
aan een sectoriële benadering ? Ziet
men de KMO’s volgens de ruime Eu-
ropese omschrijving, dat wil zeggen
tot 250 werknemers of denkt men er-
aan zich selectief te richten op de tra-
ditionele Vlaamse KMO-omschrij-
ving, tot vijftig werknemers ? Ik zou
durven pleiten om in ieder geval het
selectiecriterium van vijftig werkne-
mers voor de KMO’s te behouden.

Een tweede knelpunt is gelegen in
het aangekondigde sectoriële beleid.
Het regeerakkoord voorziet immers
dat de intersectoriële benadering be-
houden moet blijven, maar dat ook
geleidelijk aan een sectoriële politiek
moet worden uitgebouwd, onder
meer via een sectorspecifieke aanpak
van investerings- en expansiebeleid.
Uit de beleidsnota economie voor
1992 moeten wij echter concluderen
dat deze sectoriële politiek zich voor
dit jaar hoogstwaarschijnlijk zal be-
perken tot enerzijds de geschreven
pers en anderzijds de scheepsbouw.
Ongetwijfeld zijn dit twee belangrijke
sectoren, maar toch kan niet worden
ontkend dat ook andere economisch
belangrijker sectoren met dusdanige
problemen te kampen hebben dat
ook voor hen een sectorieel beleid
zich opdringt. Ik denk hierbij in de
eerste plaats aan de Vlaamse textiel-
industrie. De Vlaamse Commissie
voor Preventief Bedrijfsbeleid heeft
immers in haar jongste jaarverslag
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geconstateerd dat in deze sector zwa-
re structurele problemen rijzen die in
de toekomst op een structurele ma-
nier verholpen dienen te worden.
Symptomatisch voor het verslechte-
rende economisch klimaat in de tex-
tiel zijn onder andere de geleidelijke
terugloop van de tewerkstelling en de
vermindering van het investeringsvo-
lume. Hierbij komt dan nog dat het
Multivezelakkoord, waarin de in-
voerquota in bilaterale akkoorden
werden vastgelegd, op het einde van
dit jaar vervalt. Indien er tegen die
tijd geen nieuwe regeling is uitge-
werkt, dreigt de sector dus in een
juridisch vacuüm terecht te komen.
En gezien de Uruguay-ronde van de
GATT-onderhandelingen is vastgelo-
pen, is dit gevaar verre van denkbeel-
dig. In EG-verband werd onlangs een
initiatief genomen met het oog op de
reconversie en herstructurering van
gewesten die in hoge mate afhanke-
lijk zijn van de textiel- en kledingnij-
verheid, het zogenaamde Retexpro-
gramma. Jammer genoeg valt de
Vlaamse textielindustrie hier bijna
geheel uit de boot, aangezien enkel
de achtergebleven gewesten van de
gemeenschap die onder een indus-
triële achteruitgang lijdt, en zwakke-
re plattelandsgebieden in aanmer-
king komen voor Retexsteun. Voor
Vlaanderen betekent dit in concreto
dat enkel het arrondissement Turn-
hout en de provincie Limburg voor
Europese steun in aanmerking ko-
men. Dit zijn nu niet bepaald de
Vlaamse textielregio’s. Is de Vlaamse
Regering betrokken geweest bij de
voorbereiding en de onderhandelin-
gen van dit Retexprogramma ? Was
het niet mogelijk ervoor te zorgen dat
de Vlaamse textielregio, die boven-
dien aansluit op deze van Noord-
Frankrijk, in aanmerking komt voor
steun in het kader van dit program-
ma ?

Een derde knelpunt dat onze aan-
dacht verdient, is de land- en tuin-
bouw. Hoewel deze sector strikt juri-
disch nog een nationale materie is,
behoort hij tot uw bevoegdheid,
mijnheer de Minister-president, en is
de Vlaamse Regering betrokken bij
het Belgisch interministerieel comité
ter voorbereiding van de Europese

Raad. Zoals u weet heerst er in de
sector grote ongerustheid over de ge-
volgen van de hervorming van het
Gemeenschappelijk Landbouwbe-
leid. Deze gevolgen zullen voor
Vlaanderen wellicht anders zijn dan
voor Wallonië, aangezien de produk-
tiestructuren totaal verschillend zijn.
Al naargelang de eigenheid van de
sector zullen er per lidstaat of zelfs
per regio structurele maatregelen
moeten worden genomen. Sinds de
bijzondere wetten van 1980 en 1988
heeft de Vlaamse Gemeenschap
trouwens reeds heel wat bevoegdhe-
den gekregen die van groot belang
zijn voor de land- en tuinbouw. Den-
ken wij maar aan de landinrichting,
de ruimtelijke ordening en het mi-
lieubeleid. Het is dan ook duidelijk
dat wij dringend behoefte hebben
aan een globaal en coherent beleid
voor de land- en tuinbouw waarbij
regionaal, nationaal en Europees be-
leid op mekaar inspelen.

Ik ga ervan uit, Mijnheer de Minis-
ter-President, dat u verantwoordelijk
bent voor het globaal regionaal be-
leid ten aanzien van land- en tuin-
bouw, en dat u derhalve een coördi-
nerende, maar ook een inspirerende
bevoegdheid hebt ten aanzien van al
deze bevoegdheidsdomeinen die
rechtstreeks of onrechtstreeks de
land- en tuinbouwsector in Vlaande-
ren raken. Wellicht mogen wij bin-
nenkort ook hierover een beleidsnota
verwachten !

Een vierde en laatste knelpunt ten
slotte behoort misschien niet alsdus-
danig tot het bevoegdheidsdomein
van de Gemeenschapsminister voor
Economie, maar raakt wel zwaar de
economische activiteit. Ik heb het
hier meer bepaald over de ondoor-
zichtigheid en vooral de rechtsonze-
kerheid omtrent milieuregelgeving
en de toepassing ervan. Dit is een
probleem zowel voor de Vlaamse in-
dustrie als voor de zopas genoemde
land- en tuinbouwsector.

Sedert 1 september 1991 traden zo-
wel het decreet van 1985 betreffende
de milieuvergunning als VLAREM 1
in werking. Op 7 januari 1992 werd
VLAREM II door de Vlaamse Rege-
ring unaniem goedgekeurd. Publika-
tie in het Belgisch Staatsblad bleef

echter voorlopig achterwege, waar-
door VLAREM II nog niet rechtsgel-
dig is.

Hoe kan er, zoals werd bepaald in
het regeerakkoord, eind 1992 worden
geëvalueerd als het geheel nog niet
heeft gewerkt ? Hoe is het mogelijk
dat er in de vergunningsbeslissingen
reeds wordt verwezen naar VLA-
REM II dat nog niet rechtsgeldig is ?
Kan het dat men in bepaalde provin-
cies voor bepaalde sectoren, zoals
landbouw, een restrictiever beleid
toepast dan wat is vooropgesteld in
VLAREM II ? Mijnheer de Minister-
President, mag ik erop aandringen
dat in het belang van de economie,
maar ook in het belang van de ecolo-
gie zo vlug mogelijk duidelijkheid,
vereenvoudiging en rechtszekerheid
zou komen in het milieuvergunnings-
beleid ?

Mijnheer de Minister-president, wij
steunen uw initiatief om tot een pro-
ject Vlaanderen 2002 te komen . In
dat project speelt het economisch be-
leid een grote rol. Dit beleid moet
volgens ons gebaseerd zijn op het
privé-initiatief en een ondernemings-
vriendelijk klimaat. Voor dit laatste
is macro-economisch de overheid
verantwoordelijk ; en dan denken wij
in eerste instantie aan een doelmatig
Vlaams beleid inzake fundamenteel
en toegepast wetenschappelijk on-
derzoek. De ondernemingen moeten
hun werk doen. De overheid moet
alleen zorgen voor een goed klimaat
en mogelijkheden bieden die indivi-
duële ondernemingen overstijgen.
Het terrein van het fundamenteel en
toegepast wetenschappelijk onder-
zoek is op lange termijn van levens-
belang voor onze economie en voor
onze ondernemingen. Wij hebben
met vreugde vastgesteld dat de
Vlaamse Regering in de begroting
een ernstige aanzet heeft gegeven tot
verbetering van dit fundamenteel en
toegepast wetenschappelijk onder-
zoek. Wij moedigen  u aan op dit vlak
verder te gaan en het is in deze optiek
dat de CVP deze begroting zal goed-
keuren.

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.
De heer A. Denys : Mijnheer De-
prez, u hebt zoëven een scherpe maar
correcte analyse gegeven van het ca-
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tastrofale milieuvergunningsbeleid
dat verwarring veroorzaakt bij vele
bedrijven. Wat is het standpunt van
uw fractie over VLAREM II ? Moet
dit integraal worden uitgevoerd zoals
beslist op 6 januari of moet het wor-
den aangepast ?

De heer P. Deprez : Mijnheer De-
nys, ik zal mij daar niet over uitspre-
ken. Onze fractie vindt wel dat er zo
vlug mogelijk duidelijkheid en rechts-
zekerheid moet komen. Met andere
woorden, ofwel wordt VLAREM II
zoals het door de vorige Executieve
werd goedgekeurd, integraal gepubli-
ceerd en gaan we na wat dat in de
praktijk geeft, ofwel past men het
aan op een aantal punten waar dit al
nodig blijkt. Wij dringen in de eerste
plaats aan op duidelijke richtlijnen
voor de administratie en de onderge-
schikte besturen zodat zij een ant-
woord krijgen op de vragen die zij
ons stellen.

De heer A. Denys : Mijnheer De-
prez, mag ik u doen opmerken dat
de onduidelijkheid voor een stuk ge-
creëerd is door Minister Kelchter-
mans zelf.

Minister L. Van den Brande : Minis-
ter Kelchtermans was wel de eerste
om iets aan het milieu te doen.

De heer A. Denys : Mijnheer De-
prez, vindt u niet dat ofwel de beslui-
ten die door Minister Kelchtermans
op 6 januari werden getroffen, moe-
ten worden uitgevoerd, ofwel gewij-
zigd. Ik neem aan dat uw fractie toch
in elk geval wil weten waar men aan
toe is.

De heer P. Deprez : Ik ben geen lid
van de Vlaamse Regering. Ik vraag
alleen een zo snel mogelijke publika-
tie ofwel van de integrale tekst die
eerder werd goedgekeurd ofwel van
een aangepaste tekst die op een aan-
tal punten waar dat manifest nodig is
gebleken, is gewijzigd. Mijnheer De-
nys, u moet mij geen verklaringen
laten afleggen die mij niet toekomen.
Ik behoor niet tot de uitvoerende
macht, wel tot de wetgevende macht.
En als lid van die macht, maar ook
als burgemeester dring ik aan op een
precieze stand van zaken. Die ont-

breekt vandaag en dat kan eigenlijk
niet. (Applaus bij de CVP)

De Voorzitter : De heer Bril heeft
het woord.

De heer L. Bril : Mijnheer de Voor-
zitter, alvorens in te gaan op het eco-
nomisch beleid van de Executieve,
wil ik eerst even blijven stilstaan bij
het algemeen economisch klimaat en
de economische vooruitzichten.
Vlaanderen mag dan misschien wel
autonoom zijn geworden, een eiland
is het niet. Het is daarom uitermate
belangrijk tijdig het algemeen econo-
misch klimaat in te schatten.

Onze export draagt in een niet on-
aanzienlijke mate bij tot ons bruto
nationaal produkt. Het concurrentie-
vermogen van onze bedrijven en in
het bijzonder van onze exportprodu-
centen mag dus in geen geval te lijden
hebben van een ondoordacht en een
verkeerd ingeschat economisch be-
leid van de verschillende Executieven
en Regeringen.

Het fiscaal beleid van de nationale
Regering dreigt met Maastricht als
voorwendsel, een zware hypotheek
te leggen op het investeringsniveau
in België en in het bijzonder in
Vlaanderen. Het milieu-alibi en de
onzekerheid inzake VLAREM 1 en
II bedreigen bovendien ons econo-
misch leven. Op dat fiscale beleid wil
ik vandaag niet ingaan omdat deze
discussie over enkele dagen uitge-
breid gevoerd zal worden in de natio-
nale assemblée.

Voor degenen onder ons die nood
hebben aan een kleine opfrissing ter
zake verwijs ik naar de schriftelijke
verslagen.

Collega’s, de economische groei in de
OESO-zone was de tweede helft van
1991 lager dan verwacht. Maar de ba-
sisvoorwaarden zijn aanwezig opdat
in 1992 de economie terug zou aan-
trekken. Van een dieptepunt voor de
groei van de wereldhandel van 3,3
ten honderd in 1991, zou volgens de
OESO deze toenemen tot 5,7  ten
honderd in 1992 en 7,2  ten honderd
in 1993.

De BNP-groei in de industrielanden
zou 2,2  ten honderd bedragen in 1992
en in 1993 zelfs 3,3 ten honderd. Bel-

gie, waarvan tot nader order Vlaan-
deren nog steeds deel uitmaakt, zou
volgens hetzelfde OESO-rapport een
groei kennen in 1992 van 2 ten hon-
derd en in 1993 van 2,7 ten honderd.

Met andere woorden collega’s, wij
zullen volgens de OESO-prognoses
onder het algemeen gemiddelde lig-
gen voor wat de economische groei
betreft.

Collega’s, mijn eerste algemene vast-
stelling is dan ook dat er op interna-
tionaal vlak een kleine economische
verbetering zal optreden, maar, en
dit is voor ons belangrijk, wij zullen
daarbij onder het algemeen gemid-
delde blijven.

Vlaanderen kent een andere econo-
mische structuur dan Wallonië.
Vlaanderen kende van 1988 tot 1990
een periode van hoogconjunctuur.
Dit was het gevolg van de gevoerde
begrotingspolitiek van een regering
waarin de PVV haar stempel drukte.

In 1991 steeg de omzet slechts met
3,8 ten honderd in Vlaanderen, wat
aanzienlijk minder was dan de gemid-
delde groei van 5,5 ten honderd per
jaar in de periode 1986-1990.

Naast de dalende omzetstijging wer-
den wij vanaf 1991 geconfronteerd
met een verminderde investerings-
groei.

Voor Vlaanderen bedroeg de gemid-
delde investeringsgroei voor deze pe-
riode 14,7  ten honderd. In 1991 be-
droeg de investeringsgroei in Vlaan-
deren nog slechts 1 ,l ten honderd !

Collega’s, naast de algemene progno-
ses van de OESO worden wij sinds
1991 geconfronteerd met een vermin-
derde omzetgroei en een desastreus
gevallen investeringsniveau. Deze
twee laatste vaststellingen, die na-
tuurlijk ook direct gevolgen hebben
voor Vlaanderen, zullen vooral in de
nabije toekomst kwalijke uitlopers
hebben voor onze Vlaamse econo-
mie.

Onze Vlaamse economie dreigt zon-
der zuurstof en zonder olie te vallen.
De gevolgen zijn hiervan niet te over-
zien. Vlaamse bedrijven die niet lan-
ger concurrentieel kunnen zijn op de
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buitenmarkten, een binnenlands con-
sumptieniveau dat in moeilijkheden
komt en daardoor onze binnenlandse
afzet ook nog eens onder druk zet.

Collega’s, waarom dalen onze inves-
teringen ? Waarom is de privé-sector
minder geïnteresseerd om te investe-
ren via risicodragend kapitaal ? De
verklaring is even eenvoudig als
beangstigend. Sinds 1991 is het im-
mers zo dat de ondernemer niet extra
werd vergoed voor het grotere risico
dat hij neemt. Voor het eerst sinds
het begin van de jaren tachtig lag de
gemiddelde rendabiliteit van het ei-
gen vermogen bij de bedrijven nau-
welijks hoger dan die van de over-
heidsobligaties : 9,5 ten honderd te-
genover 9,3  ten honderd .

De jaarresultaten van de Belgische
bedrijven in 1991 bevestigen dit. De
zwakke conjunctuur van 1991 heeft
de winst van het bedrijfsleven verder
aangetast. De winstmarges kwamen
bovendien onder druk te staan door
de loonakkoorden die nog werden
gesloten in de nabloei van de hoog-
conjunctuur en voorzagen in loonstij-
gingen buiten index van gemiddeld 2
ten honderd per jaar. Dit had een
stijging van de uurloonkosten met 6
ten honderd per jaar tot gevolg.
Wanneer men bovendien rekening
houdt met de indirecte kosten, bete-
kent dit een stijging van de produk-
tiekosten in 1990 en in 1991 met 10
ten honderd. In twee jaar tijd kenden
wij dus een stijging met 20 ten hon-
derd. Dit heeft ingrijpende gevolgen
wanneer men weet dat onze produk-
tie grotendeels op de export is afge-
stemd. Onze voornaamste handels-
partners kenden de afgelopen twee
jaar slechts een stijging van de pro-
duktiekosten met 10 à 11 ten hon-
derd. Onze kostprijs ligt dus 9 ten
honderd hoger. Dit heeft dus onge-
twijfeld een zeer nadelige invloed op
onze exportpositie.

Wij worden nu geconfronteerd met
een economisch klimaat waarbij men
rentepeil en inflatie wil beteugelen.
Dit zal automatisch leiden tot een ver-
hoging van het werkloosheidsniveau.
Wij stellen dit trouwens nu reeds
vast.

Het bedrijfsleven dat nog altijd - en
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gelukkig maar - een belangrijke pij-
ler is voor de werkgelegenheid van
onze bevolking, kijkt met groeiende
onrust aan tegen de ongunstige evo-
lutie van de rendabiliteit van het ei-
gen vermogen. Zowel de nationale
Regering als de Executieve moeten
ter zake waakzaam zijn. Volgende
objectieve gegevens tonen aan dat
dringend maatregelen moeten wor-
den genomen. Tussen 1981 en 1989
is de rendabiliteit jaar na jaar geste-
gen van 2 tot 15 ten honderd. In de
periode 1989-1991 is ze echter ge-
daald van 15 tot nauwelijks 9,5 ten
honderd. De rente op staatsobligaties
is in diezelfde periode daarentegen
opnieuw lichtjes gestegen. Philippe
VII biedt op het ogenblik nog een
brutorendement van 8,7  ten honderd
. Het verbaast dan ook niemand dat
deze lening een grote belangstelling
geniet, ook bij institutionele beleg-
gers. Ik spreek hierover in de Vlaam-
se Raad omdat economische structu-
ren en wetmatigheden zich over de
deelgebieden heen bewegen. Niet al-
leen de nationale Regering, maar
ook de respectieve deelregeringen
zijn verplicht een gecoördineerd eco-
nomisch beleid te voeren.

Een tweede vaststelling is dat, naast
het internationale gegeven, ook het
beleid in België op federaal niveau
ook onrechtstreeks invloed heeft op
het investeringsniveau van de onder-
nemingen via fiscale maatregelen en
een gegarandeerde opbrengst van
staatsobligaties.

Het Vlaamse regeerakkoord neemt
grotendeels de voorstellen en initia-
tieven inzake economisch beleid van
de vorige Vlaamse Executieve over.
De expansiewet wordt aangepast. Er
komt een specifiek KMO-beleid en
de impulsgebieden worden verder ge-
stimuleerd. Nieuw is de aangekon-
digde evaluatie van de GIMV. De
Executieve wil in overleg met de
SERV onderzoeken of een sectoriële
aanpak van het investerings- en ex-
pansiebeleid wenselijk is. Er is dus
fundamenteel niets nieuws onder de
zon. Deze Executieve legt geen nieu-
we prioriteiten, geen duidelijke ac-
centverschuivingen. In feite wordt
het beleid van de vorige Executieve
- dat zoals de cijfers die ik daar-

Begrotingen

straks heb gegeven aantonen,
schitterend was - voortgezet

niet zo

Wat de sector specifieke aanpak be-
treft, wil ik er toch op wijzen dat het
gevaar reëel is dat wij opnieuw wor-
den opgezadeld met de creatie van
nieuwe structuren en instellingen,
wat opnieuw de verspilling van over-
heidsmiddelen in de hand werkt.

Het Vlaams economisch overheids-
beleid is nog steeds een lokettenpoli-
tiek waarin men af en toe de rand-
voorwaarden verandert, maar niet
het principe. Ik geef grif toe dat het
niet eenvoudig is, maar ik wil u vra-
gen over hoeveel instituten, instellin-
gen en structuren u beschikt voor uw
economisch beleid. De weg die de
Vlaamse ondernemer moet gaan, is
geplaveid met staatsinstellingen en
structuren. Zich daardoor een weg
kunnen banen, zich daardoor vrij en
autonoom kunnen opstellen, is van-
daag een full-time betrekking voor
een overheidsspecialist in het bedrijf.
Ook de vorige spreker heeft hierop,
weliswaar heel kort, allusie gemaakt.

Indien de ondernemer overheids-
steun zou kunnen gebruiken, ook al
is het omdat zijn concurrent er ge-
bruik van maakt - en u weet dat wij
tegen subsidies zijn - dan moet hij
in de eerste plaats beschikken over
een ervaren jurist en iemand die goed
kan lobbyen.

Nu kom ik tot mijn derde vaststelling.
Wanneer de Vlaamse ondernemer de
overheid niet nodig heeft, dan zit hij
ermee. Wanneer hij die overheid wel
nodig heeft, dan vindt hij ze niet.

Tot slot van het eerste deel van mijn
tussenkomst, waarbij ik, zij het in een
kort bestek, een situatieschets heb
pogen te geven waarbinnen de
Vlaamse ondernemer zich bevindt -
internationaal, nationaal en geweste-
lijk - wil ik toch ook nog even uw
aandacht vragen voor de tweede
vorm van ondernemer in Vlaande-
ren, namelijk de overheid zelf. Ook
de overheid produceert produkten
met een economische waarde. De
overheid beschikt daartoe over een
produktieapparaat en eigen perso-
neel. Ook hier zal ik niet opnieuw de
discussie aangaan inzake privatise-
ring
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van overheidsbedrijven. Dat gebeurt
op een ander echelon. Ik wil alleen
maar de aandacht vestigen op het feit
dat ook in Vlaanderen, in de Vlaam-
se Raad, het debat over de rol van
de overheid, het debat over de priva-
tisering van bepaalde taken niet lan-
ger kan worden uitgesteld. Als ik
spreek over een privatiseringsdebat,
dan heb ik het niet over de schijnpri-
vatiseringen, dan heb ik het ook niet
over de gedeeltelijke financierings-
privatisering waarbij een gegaran-
deerde opbrengst wordt gewaarborgd
voor enkele privaatrechtelijke orga-
nisaties. Geen nieuwe Aquafins, met
andere woorden. Ik ben er namelijk
van overtuigd dat inzake het Aqua-
fin-dossier het laatste woord nog niet
is gezegd.

Waar ik het wel over heb, zijn de
echte privatiseringen. Ik denk hierbij
bijvoorbeeld aan taken die nu onder
monopolie van de Vlaamse Vervoer-
maatschappij gebeuren. Ik denk hier
ook aan concessieovereenkomsten
bij infrastructuurwerken waar de
overheid wel haar verplichtingen zal
nakomen. Ik denk hierbij ook aan de
privatisering van de GIMV en van de
Kempense Steenkoolmijnen.

De doelstelling is dat de overheid
zich uitsluitend moet bezighouden
met taken waarvoor zij het best is
geplaatst en dat de parlementaire
controle opnieuw ten volle kan wor-
den uitgeoefend.

Wat hebben wij moeten vaststellen ?
In een eerste fase heeft de overheid
zich allerlei taken toegeëigend. In
een tweede fase werden en worden
verschillende overheidsinsitiatieven
gedelegeerd naar instellingen en pa-
raregionalen. Met het gevolg dat een
belangrijk deel van de overheidsmid-
delen niet langer ter beschikking zijn
voor de echt noodzakelijke over-
heidsinitiatieven, maar ook dat deze
delegatie van overheidstaken naar
pararegionalen quasi volkomen
wordt onttrokken aan de parlemen-
taire controle van de Vlaamse Raad.

Denk maar aan het Instituut voor het
Zelfstandig Ondernemen, aan de VI-
TO en het IWT. Er zal bovendien

een parastatale worden opgericht
voor de sociale huisvesting en de
ruimtelijke ordening.

Wat zijn nog de taak en de rol van
een lid van de Vlaamse Raad ? Hoe
kan dat nog controle uitoefenen over
de middelen van de staat ? Ik ver-
zoek de leden van de meerderheid
hierover toch eens na te denken.

De overheid, als tweede ondernemer
in Vlaanderen, naast de privé-onder-
nemer, gebruikt haar financierings-
middelen op een foutieve wijze.

Daarbij komt dat haar personeel al-
lesbehalve tevreden is, wat leidt tot
sociale onvrede en stakingen, met
alle gevolgen vandien, ook voor de
privé-sector en de burger.

Met andere woorden, deze overheid
zou zich wat meer met zichzelf moe-
ten bezighouden dan de pretentie te
hebben te moeten optreden als een
goede huisvader over zijn volwassen
kinderen.

Het tweede deel van mijn uiteenzet-
ting betreft enkele specifieke punten
en opmerkingen aangaande het eco-
nomisch beleid. Ik neem dezelfde
volgorde aan als het commissiever-
slag.

De Voorzitter : De heer Dielens
heeft het woord voor een korte on-
derbreking.

De heer F. Dielens : Mijnheer Bril,
ik had graag een vraag gesteld over
het eerste deel van uw betoog. U
geeft de indruk dat wij in Vlaanderen
niet langer meer een vrije markteco-
nomie kennen, maar een planmatig
schema volgen dat u afzweert. Is dat
juist ?

De heer L. Bril : Wij hebben nog een
vrije markteconomie, maar ik heb
het over gradaties. Het is duidelijk
dat de staat, de overheid, probeert
een grotere greep te krijgen op het
industrieel leven, ook voor heel wat
taken die geprivatiseerd hadden kun-
nen worden, zoals voor de sector van
de sociale huisvesting, waarvan wij
weten hoeveel schulden uit het verle-
den daar zijn opgestapeld. Dat kan
toch niet. Wij hebben de indruk dat
men de les niet heeft geleerd uit wat

is gebeurd tijdens de tweede helft van
de jaren zeventig en het begin van de
jaren tachtig. Ik denk hier ook aan
VLAREM 1 en II. Wij zijn allemaal
bezorgd om het milieu, maar ik ben
ervan overtuigd dat de bemoeienis
van de overheid hier te ver gaat. Be-
drijven moeten kunnen functioneren.
In de toekomst zullen bedrijven ge-
vestigd in een woongebied of een
woonuitbreidingsgebied die nooit
vervuilend zijn geweest, waarschijn-
lijk moeten uitwijken wanneer zij een
onderzoek de commode et incommo-
do aanvragen. Weet men wel wat zo
een overbrenging naar een ambach-
telijke zone of een andere zone bui-
ten het woongebied kost ? Voor veel
bedrijven zal overbrenging het faillis-
sement betekenen. Bedenkt men ook
hoeveel hectaren landbouwgrond of
groene zone hiervoor moeten worden
opgeofferd ? Iedere stad of gemeente
zou hiervan de berekening moeten
maken. Hoewel wij nog leven in een
vrije markteconomie vind ik dat de
staat zich met te veel zaken bemoeit.

De heer F. Dielens : U geeft duide-
lijk de indruk dat België zich niet
meer in een vrije markteconomie be-
vindt.

De heer L. Bril : Niet in een situatie
die volgens mij een echte vrije markt-
economie is, akkoord. Ik baseer die
overtuiging op objectieve cijfers van
specialisten. Het is duidelijk dat wij
opnieuw de weg gaan die wij volgden
in de tweede helft van de jaren zeven-
tig. Door allerlei oorzaken zijn veel
bedrijven in moeilijkheden gekomen
en de eerste slachtoffers daarvan zijn
duidelijk de arbeiders, de bedienden,
de kaderleden. Ik waarschuw ervoor
de fouten uit het verleden niet op-
nieuw te begaan. Meer heb ik niet
willen zeggen.

Men kan niet ontkennen dat in heel
wat sectoren recessie bestaat. Ik heb
daarstraks de metaalsector vermeld
waar duizenden jobs zijn teloor ge-
gaan. Ik denk hierbij aan bedrijven
als Clark, Clayson, Picanol  enzo-
voort. Ook de meubelindustrie heeft
grote problemen. Het is duidelijk dat
er iets fout is gelopen. Wij moeten
durven kijken wat er is gebeurd.

Over de scheepsbouwsector lees ik in
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het verslag, ik citeer : Voor 1992 zal
een begin worden gemaakt met een
lange-termijn-strategie voor de
scheepsbouwsector. Einde citaat.
Deze sector is sociaal-economisch be-
langrijk. Gedurende jaren werd er
voor honderden miljoenen aan over-
heidsmiddelen ingepompt. Ik vraag
dat elk toekomstig overheidsbeleid
erop gericht is duurzame tewerkstel-
ling te verzekeren. Het is in het be-
lang van de huidige werknemers zelf.
Het heeft geen zin bodemloze putten
te vullen en de scheepsbouwsector
mag niet zoiets worden als een steen-
koolmijn boven de grond. Overheids-
bijdragen zijn immers alleen te ver-
antwoorden als er substantiële rede-
nen zijn om te geloven in de toe-
komstkansen van de sector.

Over de impulsgebieden staat in het
verslag, ik citeer : Het uitbouwen van
een economisch beleid op lange ter-
mijn moet van de premisse vertrek-
ken dat de regionale onevenwichten
binnen Vlaanderen moeten worden
weggewerkt. Einde citaat. Vlaande-
ren bestaat uit vele regio’s, en elke
regio heeft haar eigen zwakte en
sterkte. Automatisch zijn er natuur-
lijke verschillen tussen de regio’s.
Mijnheer de Minister, wat u nu wenst
te doen is als het ware de gemiddelde
Vlaamse sterkte gelijkmatig uitsme-
ren over heel het landsgebied, over
alle regio’s. Zo een werkwijze houdt
geen rekening met het natuurlijk ni-
veau van elke regio. Bij het optrek-
ken van de regio’s moet worden ge-
dacht aan de eigen kenmerken, zoals
de ligging of de bevolkingsstructuur.

Minister L. Van den Brande : Ik
maak graag van de gelegenheid ge-
bruik hier enige verduidelijking te ge-
ven. Ik denk dat het goed is de subre-
gio’s in Vlaanderen met een achter-
stand qua tewerkstelling, investe-
ringsniveau, stevigheid van de econo-
mische structuur, op te trekken door
het stellen van een aantal na te stre-
ven doeleinden. Ik neem aan dat ook
de heer Bril hiervan voorstander is.

De heer L. Bril : Voor honderd pro-
cent.

Minister L. Van den Brande : Ik pleit
niet voor nivellering in de laagte,
maar wel voor het geven van meer
mogelijkheden aan de subregio’s die
aanspraak kunnen maken op verdere
ontwikkeling, zoals West-Vlaande-
ren, Limburg of de Antwerpse Kem-
pen. Ik denk dat bij het nastreven
van dit doel geen scheidingslijn be-
staat tussen meerderheid en opposi-
tie.

De heer L. Bril : Mijnheer de Minis-
ter, ik ga er volledig mee akkoord
dat bedrijven naar bepaalde regio’s
in moeilijkheden kunnen worden ge-
lokt. Nochtans kan de overheid niet
maximaal ingrijpen : de privé-sector,
het bedrijf zelf, zal uiteindelijk moe-
ten beslissen over de vestigingsplaats.
Ik vrees bijgevolg dat u algemene
middelen zal uitsmeren in uw poging
bedrijven aan te trekken, terwijl u
toch voldoende vrijheid van initiatief
aan de betrokkenen zal moeten laten
die, rekening houdend met de eigen
specificiteit, finaal beslissen waar zij
zich al dan niet zullen inplanten.

In verband met de buitenlandse on-
dernemingen citeer ik nog uit het ver-
slag : De herschikking van de expan-
siesteun zal een nieuwe dynamiek op
gang brengen in het aantrekken van
buitenlandse ondernemingen. Einde
citaat. Mijnheer de Minister, ik ben
het met een dergelijke strategie volle-
dig eens. Het siert u dat u buitenland-
se ondernemingen wil overhalen zich
hier te vestigen. Inderdaad, in de ja-
ren zestig heeft een dergelijke han-
delwijze de economische groei moge-
lijk gemaakt. De economie en de te-
werkstelling kunnen daarbij alleen
maar baat hebben.

Daarom begrijp ik niet waarom u eni-
ge tijd geleden zwaar uithaalde naar
sommige bedrijven met het verwijt
dat zij onvoldoende in Vlaanderen
waren verankerd. Dit vormt wellicht
een twistpunt : enerzijds moeten bui-
tenlandse bedrijven die zich hier ves-
tigen, in Vlaanderen verankerd zijn ;
anderzijds wordt dit haast onmogelijk
door het verdrag van Maastricht en
het openstellen van de markten in
1993. Als wij dus een Vlaamse veran-
kering eisen, dan vrees ik dat dit een
rem zal zijn op onze aantrekkings-
kracht voor buitenlandse bedrijven,
alle goede bedoelingen ten spijt.

Een volgend punt van mijn uiteenzet-
ting betreft het KMO-beleid. In elke
regeringsverklaring vinden wij, te-
recht, passages over de nood aan een
aangepast KMO-beleid. In uw be-
leidstoelichting spreekt u over een
specifiek KMO-beleid en specifieke
initiatieven. Hoe verklaart u dan de
protestactie van het NCMV - het
zou een tegenhanger van het LVB
kunnen zijn - , een organisatie u wel-
licht niet onbekend, tegen de Vlaam-
se Regering ? Volgens de midden-
standsverenigingen gaat meer over-
heidssteun naar grote bedrijven en
steeds minder naar de KMO’s. In een
artikel - ik zal het u straks bezorgen
- in de Financieel Ekonomische Tijd
van 21 mei jongstleden, lees ik dat
1,6  miljard steun ging naar de KMO’s
tegenover 9 miljard naar de grote be-
drijven in 1991. Hier constateren wij
duidelijk een wanverhouding.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister-Voorzitter, collega’s, tot
daar enkele specifieke vragen en op-
merkingen. (Applaus bij de PW)

De Voorzitter : De heer Lisabeth
heeft het woord.

De heer C. Lisabeth (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister-Voorzitter, collega’s, in dit
kort tijdsbestek zal ik het standpunt
van de SP-fractie over een drietal
punten uit de beleidsnota en de be-
groting inzake het economisch beleid
toelichten. Na enkele uitvoerige alge-
mene opmerkingen over het toekom-
stig economisch beleid in een voorop-
gesteld EG-kader, zal ik vervolgens
kort stilstaan bij de geplande nieuwe
steun aan ondernemingen die inge-
volge de milieuwetgeving tot herloca-
tie worden gedwongen - een maat-
regel die ik ten volle steun - om dan
te besluiten met enkele kritische be-
denkingen bij een paar koerswijzigin-
gen in het economisch beleid, meer
bepaald op het vlak van het preven-
tief beleid en het VIZO.

Ten eerste, in zijn beleidsnota bena-
drukt de Voorzitter van de Executie-
ve dat een toekomstig economisch
beleid moet worden ingebed in een
lange-termijnvisie en gericht op een
aantal strategische doelstellingen,
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een standpunt waar ik mij volledig
achter kan scharen. Vraag is dan
voor welke lange-termijnvisie zal
worden gekozen. Minister Van den
Brande verklaart dat hij dit nader zal
concretiseren naar aanleiding van de
begroting 1993 in een project Vlaan-
deren 2002. Daarenboven, zo zegt
hij, worden in de begroting 1992
reeds een aantal aanzetten gegeven
voor de realisatie van de vernieuwde
visie op het economisch beleid. Ik
laat echter in het midden of dit reeds
mogelijk is, en wel om de volgende
reden. Ik herinner eraan dat wij de
precieze Europese context, waarbin-
nen het toekomstig economisch be-
leid zal kunnen worden gevoerd, nog
niet kennen. Om mijn stelling te sta-
ven verwijs ik naar enkele punten uit
het rapport-Ruding die duidelijk een
toekomstig economisch beleid beïn-
vloeden. Ik ga uit van de vaststelling
dat het economisch beleidsdomein
talrijke deelfacetten heeft. In de
meeste landen wordt, zeker de jong-
ste jaren, een belangrijk deel van de
economische politiek gevoerd via in-
grepen in de fiscaliteit van de onder-
nemingen, onder meer het geven van
fiscale stimuli gericht op nieuwe in-
vesteringen, het nemen van aanmoe-
digingsmaatregelen ten voordele van
KMO’s en zelfs het voeren van een
sectorpolitiek. Een dergelijk beleid
ressorteert in België echter onder de
nationale overheid en de impact er-
van is zeker niet onbelangrijk. Trou-
wens, diverse onderzoekingen heb-
ben uitgewezen dat de ondernemin-
gen zich bij investeringsbeslissingen
meestal laten leiden door dergelijke
fiscale overwegingen. Het rapport-
Ruding zegt ter zake het volgende.
Ten eerste, ingevolge de talrijke dis-
torsies die een sterk onderscheiden
fiscaal beleid kan teweegbrengen en
de discriminaties  die dit inhoudt, is
een zekere harmonisering noodzake-
lijk. Daarbij geeft het rapport tal van
voorstellen en aanbevelingen, waar-
op ik niet dieper inga.

Ten tweede, om een maximum aan
transparantie te bereiken spreekt het
rapport zich uit voor het terugdraaien
van fiscale stimuli en voor het sterker
benadrukken van rechtstreekse hulp

in de vom van subsidies. Dit laatste
zou belangrijke wijzigingen kunnen
inhouden voor de toekomst. Die om-
buiging staat misschien haaks op
sommige van de tot nu toe nog door
de EG ingenomen standpunten die
ons, bijvoorbeeld, verbieden nog ver-
dere steun op grond van de wet van
17 juli 1959 te verlenen.

De heer L. Bril : Mijnheer Lisabeth,
zou de Vlaamse Regering dan ver-
standiger zijn dan de EG-Commis-
sie ? Wanneer men ziet wat er ge-
beurt op economisch vlak, blijkt dat
jammer genoeg niet zo te zijn. Het
houdt geen steek de fiscale stimuli af
te schaffen en ze te vervangen door
subsidies. Inderdaad, fiscale stimuli
betekenen duidelijk dat eerst een in-
spanning moet worden geleverd, dat
men moet investeren, werken en
winst maken alvorens hiervoor te
worden beloond. Nu gaat men weer
Sinterklaas spelen en ik vraag mij af
hoe zulks in Gods  naam mogelijk is !
Ter zake wordt dus een slechte poli-
tiek toegepast en dat heeft de EG-
Commissie trouwens duidelijk be-
kendgemaakt. Mijnheer de Minister-
President, hieruit blij kt toch duidelijk
dat de Vlaamse Regering ter zake
niet erg verstandig optreedt.

De heer C. Lisabeth : Toch stel ik
vast dat het rapport-Ruding dat van
de EG-Commissie een hoog aanzien
kreeg, die richting uitgaat. Het zou
goed zijn hierover eens na te denken
wanneer wij zelf een toekomstig eco-
nomisch beleid zullen uitwerken. Ik
ken uw stelling ter zake. De voorbije
j a ren  - onder liberaal impuls -
werd het principe van de fiscale sti-
muli trouwens zoveel mogelijk toege-
past, maar dat leidt tot een steeds
groter wordende ondoorzichtigheid.
In feite kent men de economische ef-
fecten er niet van. Op economisch
vlak is duidelijk transparantie wense-
lijk. Hierover moet goed worden na-
gedacht. Uiteraard zal dergelijk stre-
ven naar doorzichtigheid heel wat ge-
volgen hebben voor ons toekomstig
economisch beleid. Eerst en vooral
zal misschien een nieuwe dialoog
moeten tot stand komen, gezien dit
een belangrijke verschuiving zou
kunnen teweegbrengen tussen het

nationaal en het gewestelijk bevoegd-
heidspakket. Verder zou dit met zich
kunnen meebrengen dat de sedert
een paar jaar durende afbouw van de
steunmaatregelen opnieuw zou moe-
ten worden omgebogen.

Ik herhaal dat hierover grondig moet
worden nagedacht, wat niet belet dat
inmiddels reeds een aantal strategi-
sche doelstellingen kunnen worden
bepaald. Mijnheer de Voorzitter van
de Executieve, wanneer u, zoals u in
uw beleidsnota stipuleert, aan de
SERV vraagt deze strategische doel-
stellingen te concretiseren lijkt het
mij evenzeer wenselijk hen te vragen
een denkoefening te maken aangaan-
de het in het rapport-Ruding weerge-
geven kader betreffende het toekom-
stig economisch beleid.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, uw beleidsnota houdt be-
langrijke nieuwe steunmaatregelen in
voor de ondernemingen die, omwille
van de milieuwetgeving, tot herloka-
lisatie worden gedwongen. Dit voor-
stel komt tegemoet aan een bijna da-
gelijkse problematiek die vaak aan-
leiding geeft niet alleen tot burenru-
zies, maar soms tot hele wijkomwen-
tellingen. In dit verband is het ook
belangrijk dat op termijn de beschik-
baarheid van voldoende bedrijven-
terreinen, vooral voor ambachtelijke
bedrijven, wordt gewaarborgd. Beide
maatregelen dienen evenwel beke-
ken te worden in een nauwe samen-
hang met het beleid inzake ruimtelij-
ke ordening en leefmilieu. Waar nog
heel wat ruimte voor bedrijventerrei-
nen aanwezig is kan een hinderlijk
bedrijf er via een bijkomende stimu-
lans gemakkelijker worden toe aan-
gezet zich te herlokaliseren. Waar
dergelijke ruimte niet beschikbaar is
zal de steun voor herlokalisatie wei-
nig helpen, doordat de kleine am-
bachtelijke bedrijven bij voorkeur in
dezelfde gemeente of hetzelfde ge-
bied wensen te blijven. Daar zouden
de ambachtelijke zones moeten wor-
den uitgebreid om enige kans op her-
lokalisatie mogelijk te maken.

Teneinde het ruimtebeslag in te per-
ken, bijvoorbeeld in het kader van
een structuurplan, moet bijzondere
aandacht worden besteed aan de mo-
gelijke herschikking van ambachtelij-
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ke zones tussen gemeenten of gebie-
den onderling. Ook de sanering van
bepaalde bedrijfsterreinen kan een
bijdrage leveren in de herlokalisatie-
politiek. Toch zal dit slechts in be-
perkte mate mogelijk zijn vermits on-
ze historische industriële uitbouw
zich meestal in de binnensteden en
in de gemeentekernen heeft ontwik-
keld. In dergelijke gevallen is het dan
ook niet wenselijk op die plaatsen an-
dere hinderlijke bedrijven te vesti-
gen.

Tot slot wil ik enkele kritische beden-
kingen formuleren bij volgende pun-
ten uit de beleidsnota.

Inzake het preventief bedrijfsbeleid
zegt u het absoluut niet opportuun te
vinden om voor de bedrijven dwin-
gend op te treden en de Commissie
automatisch te betrekken in de toe-
kenning van overheidssteun. U drukt
het zo misschien nogal scherp uit als
dit een antwoord zou zijn op volgen-
de vraag : Bedoelt u daarmee dat u
geen gebruik wenst te maken van de
in artikel 7 van het decreet tot reor-
ganisatie van de Vlaamse Commissie
voor Preventief Bedrijfsbeleid voor-
ziene bepaling in paragraaf 3, name-
lijk : De Vlaamse Executieve kan van
het naleven van de aanbevelingen als
bedoeld in paragraaf 1 een voorwaar-
de maken voor het toekennen van
overheidssteun. Als u bedoelt dat u
dit a priori niet zal toepassen, wil ik
u wel vragen waarom niet. Ik denk
niet dat u a priori twijfelt aan de aan-
bevelingen van de Commissie.

Mijnheer de Voorzitter, ik neem niet
graag de spreektijd van mijn collega’s
in beslag. De kritische bedenkingen
en de vragen die ik nog heb over het
VIZO zal ik maken en stellen tijdens
een interpellatie, zodat wij ter zake
op een ruimere manier van gedach-
ten kunnen wisselen.

De Voorzitter : De heer Bril heeft
het woord.

De heer L. Bril : Mijnheer de Voor-
zitter, er zijn inderdaad vele bedrij-
ven gevestigd in woongebieden en
woonuitbreidingsgebieden. Als wij in
de tijd teruggaan, constateren wij
spijtig genoeg dat dikwijls die bedrij-

ven daar reeds veertig jaar zijn geves-
tigd, maar dat de woonwijken errond
zijn gekomen. Hiermee moet in het
kader van VLAREM II rekening
worden gehouden. De bedrijven zijn
zelf het slachtoffer geworden van de
uitbreiding van de woonzones.

De Voorzitter : Minister Van den
Brande heeft het woord.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, ik heb begrepen
dat de heer Lisabeth mij liever later
interpelleert over het VIZO dan wel
dit onderwerp nu te behandelen. Het
is niet mijn opdracht rekening te hou-
den met de spreektijd. Toch is het
een merkwaardig gegeven dat in een
debat dat de begroting behandelt
men voorstelt over het VIZO te in-
terpelleren. Ofwel beheerst de heer
Lisabeth zich ofwel moet hij enkele
zaken nog even bekijken. Ik houd mij
volledig ter beschikking om te ant-
woorden op vragen die nu kennelijk
niet worden gesteld.

De Voorzitter : De heer Wymeersch
heeft het woord.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister-
President, geachte collega’s, vorige
week bespraken wij bepaalde wets-
ontwerpen. Vandaag hebben wij een
ander pak aangetrokken en bespre-
ken wij de begroting van de Vlaamse
Executieve, luik economie en te-
werkstelling. Ik wil hiermee zeggen
dat vooral op het sociaal-economisch
vlak deze Executieve weinig directe
impact heeft op het totale bestel in
onze samenleving. Wij moeten de
economie en de tewerkstelling bekij-
ken binnen een algemeen ruimere
context die zelfs het nationale over-
stijgt en meer in Europese context
moet worden gezien. Helemaal pro-
blematisch wordt het voor de onmid-
delijke  bevoegdheden als wij in de
Vlaamse Executieve worden gecon-
fronteerd met maatregelen die op so-
ciaal en economisch vlak worden ge-
troffen op het nationale niveau en die
ontegensprekelijk onze economie en
dus ook onze tewerkstelling zwaar
beïnvloeden.

In dit verband verwijs ik naar het ont-
werp van wet houdende sociale en
fiscale maatregelen, dat vorige week

door de Kamer van Volksvertegen-
woordigers werd goedgekeurd. Ik
verwijs tevens naar allerhande bespa-
ringen die in het vooruitzicht werden
gesteld door de nationale Regering.
Voor zover het nog nodig mocht zijn,
wil ik ook bepaalde maatregelen in
herinnering brengen die een regel-
rechte aanval vormen op de koop-
kracht van de burgers : de verhoging
van de sociale zekerheidsbijdragen
met 1 ten honderd, de aanpassing van
de BTW-voeten, de belasting op de
inverkeerstelling en bepaalde fiscale
maatregelen.

Mijnheer de Minister-president, al
deze maatregelen beïnvloeden ook
de investeringen in Vlaanderen. Wij
gaan naar een periode waarin nieuwe
investeringen niet meer zo vanzelf-
sprekend zullen zijn ; internationale
ondernemingen zullen ofwel niet
meer in Vlaanderen investeren ofwel
zullen hier gevestigde internationale
ondernemingen door herstructurerin-
gen op Europees vlak zich op andere
Europese landen richten. Het econo-
misch klimaat in Vlaanderen is niet
meer wat het geweest is en het zal
dat ook niet meer worden.

De heer L. Bril : Met de PW in de
regering evolueert het klimaat door-
gaans gunstiger.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer Bril, uw fractie wenste uiteinde-
lijk geen regeringsverantwoordelij k-
heid te nemen.

De heer L. Bril : Mijnheer de Minis-
ter, u hebt zo handig gemanoeu-
vreerd dat wij de kans niet eens meer
hadden ! Herinnert u zich die bewus-
te donderdagavond waarop een ver-
gadering plaatsvond van het CVP-
maxi-bureau of mini-congres ? Toen
hebt u duidelijk geopteerd voor een
tweeledige regering. Wanneer wij ja
zegden, hebt u neen gezegd !

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer Bril, onze oproep was democra-
tisch en voor sommigen zelfs evange-
lisch.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Voorzitter, collega’s, deze maatrege-
len beïnvloeden ook de tewerkstel-
ling. Ik verwijs hiervoor naar de
maatregelen op de deeltijdse werklo-
zen.
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Ik bevestig hier nogmaals wat ik vo-
rige week verklaard heb dat deze
meerderheid, die het aanhangsel
VU-VVD buiten beschouwing gela-
ten identiek is op Vlaams en op na-
tionaal vlak, weinig of geen gevoel
meer heeft voor de sociaal-economi-
sche werkelijkheid en geen contact
meer met de modale burger. Deze
meerderheid van socialistische chris-
ten-democratische signatuur is ver-
antwoordelijk voor dit klimaat.

Op nationaal vlak worden maatrege-
len genomen en de Vlaamse Execu-
tieve dient zich aan met doekjes voor
het bloeden, probeert één en ander
te camoufleren, haalt de make-up
doos boven, werkt de wonde bij met
mercurochroom en dekt ze af met
een klevertje. Zo wordt alles verdoe-
zeld en wordt er kuriert am Symp-
tom. Aan de oorzaken van de proble-
men wordt niet geraakt, kan ook niet
geraakt worden want de Vlaamse
Executieve heeft daarop geen vat.

Mijnheer de Minister-president, wat
wij in deze Vlaamse Raad doen tij-
dens de begrotingsdebatten komt in
feite neer op een soort bezigheidsthe-
rapie. Ik voeg er onmiddellijk aan toe
dat dit wellicht goed bedoeld is want
uw begroting bevat inderdaad enkele
lovenswaardige voornemens. Ik heb
dezelfde uitspraak gedaan bij de be-
spreking van uw beleidsnota.

Minister L. Van den Brande : Als ik
het goed begrijp dan moet u zich in-
houden om de begroting niet goed te
keuren !

De heer F. Wymeersch : Ik heb een
zeer goede inborst, mijnheer de Mi-
nister-president, maar zover moet u
het niet drijven. Nochtans constateer
ik dat niet wij in de richting van de
meerderheidspartijen evolueren
maar andere fracties in de Vlaamse
Raad - uitspraken van bepaalde col-
lega’s wijzen in die richting - en dat
verheugt ons.

Mijnheer de Voorzitter, zoals ik
reeds zei is dit begrotingsdebat dat
over uren en dagen wordt uitgespon-
nen een bezigheidstherapie. Er mag
daaraan wel aandacht worden ge-
schonken maar dat mag niet worden

overroepen, zeker niet op het vlak
van de sociaal-economische politiek.
U weet dat wij vooral op dit specifiek
terrein weinig werkelijke inbreng
kunnen hebben om een echte Vlaam-
se sociaal-economische politiek op
poten te zetten. Het is als het ware
een laagje make-up aanbrengen op
een getekend en vertekend gezicht.
Het zijn pleisters op een houten
been ; het is niet méér dan het afron-
den van enkele scherpe kanten.

Quid met de eigen middelen van de
Executieve ? Bij het begin va het be-
grotingsdebat heeft onze fractievoor-
zitter, de heer Dewinter, erop gewe-
zen dat wij in feite geen enkele eigen
fiscaliteit hebben en voor het over-
grote gedeelte het moeten runnen
met dotaties die ons door de nationa-
le overheid worden ter beschikking
gesteld.

Mijnheer de Minister-president, ver-
ontschuldig mij dat ik nogmaals te-
rugkom op de nationale politiek,
maar wij zitten nog altijd met het ge-
geven van de transfers van Vlaande-
ren naar Wallonië. Niemand kan dit
ontkennen. Op dit ogenblik worden
de transfers geraamd op ongeveer
290 miljard, in het kader van de so-
ciale zekerheid bedragen zij ongeveer
100 miljard, zelfs iets meer. Vorige
week zijn wij in de Kamer nogmaals
getuige geweest van de arrogantie
van de Walen. Toch constateer ik dat
men binnen de Vlaamse partijen, al-
hoewel in degradatie, gewonnen is
voor de bespreking van de splitsing
van de sociale zekerheid. Het Vlaams
Blok stelt zich radicaal op ; de PW
wil bepaalde gedeelten voor regiona-
lisering vatbaar verklaren ; bij de SP
heeft men al geconstateerd dat er
enorme verschillen bestaan in de con-
sumptie tussen Vlaanderen en Wallo-
nië. Tijdens het weekend stelde ik
vast dat de tot nader order grootste
partij in Vlaanderen, de Christelijke
Volkspartij, plots gewonnen is voor
de splitsing van de sociale zekerheid,
tenminste als ze haar basis en kaders
gaat volgen.

Ik verwacht dat de grootste partij in
deze Vlaamse Raad, de grootste
meerderheidspartij in de Vlaamse
Executieve, heel binnenkort de nodi-
ge stappen doet om deze splitsing van

de sociale zekerheid ter sprake
brengen en door te drukken.

te

Er zijn inderdaad gradaties. Ik ver-
wijs naar het betoog van de heer
Sleeckx in het Kamerdebat van vori-
ge week en naar de resultaten van de
kaderdagen van de CVP. Ik heb
reeds gezegd dat de maatregelen,
voorgesteld in deze begroting, in fei-
te maar kurieren am Symptom en
daarom zal ik ze niet tot in het detail
uitspitten. Ik zal slechts enkele pun-
ten kort toelichten.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s,
deze begroting staat, zoals de be-
leidsnota, vol goede voornemens.
Dat siert de Executieve, hoewel het
tegenovergestelde vrij abnormaal zou
geweest zijn. Er worden echter geen
tastbare maatregelen voorgesteld of
uitgewerkt, laat staan dat er resulta-
ten in het vooruitzicht zouden wor-
den gesteld.

Ik zal het eerst hebben over het luik
economie. Mijnheer de Minister-Pre-
sident, u zal met mij akkoord gaan
dat de KMO’s in ons economisch be-
stel een heel belangrijke plaats inne-
men, al was het maar omwille van de
flexibiliteit, de vindingrijkheid en de
werkkracht van deze ondernemin-
gen. U onderkent dat in uw beleids-
nota en in uw begroting.

Ik haal hier ook even het onderwerp
ondernemingen in moeilijkheden
aan. Er bestaat een Commissie voor
Preventief Bedrijfsbeleid. Sta mij toe
te zeggen dat deze Commissie meest-
al achterop hinkt. Dat doet mij den-
ken aan een voorbeeld uit de praktijk
in verband met kredietverzekerin-
gen, die soms worden toegekend aan
klanten die niet meer bestaan omdat
ze reeds over kop zijn gegaan. Dat is
het risico dat wij lopen indien derge-
lijke commissies niet kort op de bal
spelen. Zij komen twee à drie jaar na
de feiten met gegevens voor de pin-
nen die op dat ogenblik geen enkel
nut meer hebben. Ik moet u niet her-
inneren aan het feit dat ongeveer één
derde van de textielbedrijven in
Vlaanderen zich in een vrij benarde
situatie bevindt. Wij moeten ons ech-
ter hoeden voor een blinde subsidië-
ringspolitiek zoals het soms in het
verleden is gebeurd. Daarom pleit ik
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nogmaals voor een volledige afbouw
van de subsidiëring, wat u wellicht
kan begrijpen en bijtreden.

In vele regio’s is er een nijpend tekort
aan bedrijfsterreinen, niet zozeer
voor de grote ondernemingen maar
eerder voor de KMO’s. Collega Bril
heeft reeds gesteld dat heel wat klei-
ne bedrijven, die twintig jaar geleden
aan de rand van stad waren inge-
plant, zich nu, door de wildgroei van
de steden, in volle centrum bevinden
en ofwel er zich niet meer thuisvoe-
len, ofwel wegens milieuhinder of an-
dere overwegingen moeten verdwij-
nen. Voor die bedrijven moeten
maatregelen worden voorzien en ik
heb de indruk, mijnheer de Minister-
President, dat u dat ook zo aanvoelt.

In heel deze begroting en in uw be-
leidsnota is er één zaak die mij ge-
troffen heeft. U gaat ongeveer 500
miljoen frank uittrekken voor projec-
ten in Oost- en Midden-Europa. In
dat verband is er in de Commissie
een kort debat gevoerd. Deze maat-
regel is in feite een voorbehoedsmid-
del om een massale nieuwe immigra-
tiegolf vanuit Oost- en Midden-Euro-
pa tegen te gaan. U hebt gelijk. Dit
is wat men noemt inpikken aan de
basis. Dat is vooruitzien, hoewel ik
denk dat we al iets te laat zijn. Mijn-
heer de Voorzitter, ik vraag mij ech-
ter af waarom u deze gelden voorziet
voor projecten in Midden- en Oost-
Europa terwijl onze fractie en onze
partij dergelijke voorstellen lanceert
om hetzelfde te doen in landen waar
wij de immigratie, niet op voorhand
moeten tegenhouden maar waarbij
wij de migratie die wij op dit ogenblik
kennen, moeten terugdringen. Ik be-
doel hier de Maghreb-landen, Tur-
kije enzovoort. Dat kan ineens niet.
Wij worden dan afgeschilderd als . . .

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, ik wil niet wach-
ten tot wanneer ik op de verschillen-
de uiteenzettingen zal antwoorden
om hier even op in te gaan.

Mijnheer Wymeersch, er is een gron-
dig verschil tussen wat wij en wat uw
fractie en uw partij voorstellen. Ik wil
niet dat er in dit Vlaams Parlement

enige onduidelijkheid zou bestaan
waaruit zou blijken dat het een iets
met het ander te maken heeft. Mijn
uitgangspunt is in de eerste plaats dat
migratie nooit een economisch voor-
deel biedt, noch voor het land waar-
uit men emigreert, noch voor het
land waarin men immigreert. In een
strategie van ontwikkeling van alle
landen, volkeren en culturen in Eu-
ropa is het goed dat we solidariteit
opbrengen. Ik denk dat we op die
manier, ter plekke, mensen verstevi-
gen.

Ten tweede, wanneer wij ons naar
Centraal- en Oost-Europa richten
dan is dat onder meer omdat er daar
vanuit het economisch gegeven per-
spectieven inzitten. Natuurlijk moe-
ten wij geen onmiddellijk rendement,
binnen de 6 of 12 maanden, verwach-
ten. Via deze weg doe ik dan ook
een beroep op de ondernemers. Het
is inderdaad het vrij initiatief dat de
opportuniteiten moet opsporen. Ik
wens echter gericht een aantal regio’s
in Centraal en Oost-Europa een on-
dersteuning te geven. Bovendien ves-
tig ik er uw aandacht op dat er ook
andere aandachtspunten zijn. Dat
blijkt uit de beleidsnota en uit die van
Externe Betrekkingen.

- De heer E. Pinoie, Ondervoorzit-
ter, treedt als Voorzitter op.

Dat is natuurlijk heel iets anders dan
het exporteren, ik aarzel zelfs niet
om het woord te gebruiken, het de-
porteren van mensen, wat uw partij
voorstaat. Daarover mag hier in dit
Vlaams Parlement geen enkel mis-
verstand bestaan.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Minister, uw antwoord bestond uit
twee delen. Het eerste gedeelte van
uw antwoord stemt volledig overeen
met de inzichten en de standpunten
van onze fractie en van onze partij.
U treedt ons dus bij.

Minister L. Van den Brande : Ik aan-
vaard niet dat u dat zegt.

De heer F. Wymeersch : U wilt het
zelfs niet toegeven.

Minister L. Van den Brande : Het is
heel klaar. Ik laat mij daar niet aan
vangen. Ik heb deze stelling reeds

vier of vijf jaar geleden verkondigd
toen ik nog Minister van Tewerkstel-
ling en Arbeid in de federale Rege-
ring was. Dit is trouwens het stand-
punt van iedereen die zich met deze
problematiek bezighoudt.

U gaat toch niet zeggen dat de chris-
ten-democraten, de socialistische
fractie, de liberalen en ook de Volks-
unie, die sinds jaren zeggen dat er in
Europa en in de wereld solidariteit
nodig is met culturen en volkeren, dit
standpunt van uw partij hebben over-
genomen ? Zo origineel bent u niet.
Dat zijn zaken die wij reeds jaren
zeggen. Dit voor ogen houdend me-
nen we daarop te moeten inspelen.
Ik geloof echter niet dat één demo-
cratische fractie in dit Vlaams Parle-
ment voorstander is om mensen, die
we zelf hebben gevraagd naar hier te
komen, massaal te deporteren.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Minister, wij gaan dit debat hier niet
ten gronde voeren. Ik stel alleen vast
dat immigratie vanuit het Oostblok
moet worden tegengegaan en dat aan
immigratie vanuit de Maghreb-lan-
den blijkbaar niets moet worden ge-
daan. U onderkent het probleem, u
geeft ons gelijk, maar u trekt de ver-
keerde conclusie.

Inzake economie moet, volgens uw
regering, een globale strategie wor-
den uitgewerkt om in de Vlaamse
verankering van het bedrijfsleven te
voorzien. Ik heb enkele maanden ge-
leden net hetzelfde gezegd, en toen
sprong de fractieleider van de CVP
op mijn kap met de vraag hoe ik dit
zou verwezenlijken. Mijnheer de Mi-
nister-president, ik kaats nu de bal
terug en zou graag vernemen hoe u
dit principe gaat realiseren. Ik hoop
dat u in dit verband het dossier-sabe-
na heeft onthouden.

De tewerkstelling moet kaderen in
een algemeen economisch klimaat.
Mevrouw de Minister, hoe goed uw
maatregelen ook bedoeld kunnen
zijn, in feite komt het hierop neer dat
het allemaal korte-termijnmaatrege-
len zijn, hoofdzakelijk bedoeld om de
statistieken enigszins op te fleuren.
Ik meen in deze begroting een vorm
van overreglementering te kunnen
vaststellen, een aanzet tot betutte-
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ling. In dit verband refereer ik naar
het mini-debatje dat wij hebben ge-
voerd inzake de uitzendbureaus. Wat
de uitzendbureaus betreft, geef ik toe
dat er een betere controle nodig is,
maar het is absoluut niet noodzake-
lijk dat de overheid een parallel cir-
cuit opzet wanneer het particulier ini-
tiatief aan de noden voldoet.

De beroepskeuze en de studiemoge-
lijkheden moeten samen met de in-
dustrie op voorhand worden beke-
ken. Ik herinner u aan het feit dat er
enkele jaren geleden een overschot
aan verpleegkundigen was en het vol-
gens sommigen absoluut niet meer
noodzakelijk was deze studierichting
aan te vatten. Op dit ogenblik is er
een groot gebrek aan verpleegkundi-
gen. Enkele jaren geleden was er een
overschot aan kleuterleidsters en was
er geen toekomstmogelijkheid meer.
Op dit ogenblik is er met moeite een
kleuterleidster te vinden om een in-
terim te doen.

De Voorzitter :  Mijnheer Wy-
meersch, u moet besluiten.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
Voorzitter, ik zal besluiten maar ik
laat u toch opmerken dat ik
tal keren ben onderbroken.

een aan-

De Voorzitter : Deze tijd werd in uw
totale spreektijd reeds verrekend.

De heer F. Wymeersch : Ik wens
toch nog in het kort een paar punten
aan te halen. Mevrouw de Minister,
u gaat een beetje sleutelen aan het
statuut van de GESCO’s.  Dit statuut
is vrij speciaal. Op dit ogenblik wordt
het eigenlijk een beetje geïnstitutio-
naliseerd. Ik geef een voorbeeld uit
de praktijk in mijn stad. Een man
met een GESCO-statuut is reeds en-
kele jaren in dienst en vervult nu de
functie van ploegbaas over vastbe-
noemde werknemers. Hij ontvangt
hiervoor geen enkele financiële belo-
ning en maakt ook geen kans op pro-
motie. Ik meen dat u in de toekomst
met dergelijke toestanden rekening
moet houden. Het kan inderdaad
niet dat zo maar het statuut van GES-
CO kan worden aangehouden enkel
en alleen om mensen uit de werkloos-

heidsstatistieken te lichten zonder
kansen op promotie.

Mevrouw de Minister, u pleit ook
voor een verhoogde opname van
vreemdelingen. Mijns inziens is dit
een gecamoufleerde maatregel om
migranten, zoals u ze noemt, in over-
heidsdienst aan het werk te helpen.

Nog een laatste punt. Wij menen dat
tegenover een inkomen een prestatie
moet staan. In de Commissie bestond
hieromtrent een bepaalde vorm van
consensus.

Wij moeten een vorm van gemeen-
schapsdienst invoeren in combinatie
met werk van algemeen nut. Wan-
neer ik zie hoe dikwijls onze wegen
er belabberd bij liggen, dat er tekort
is aan bejaardenzorg en aan kinde-
ropvang, evenals in het milieu en der-
gelijke, vraag ik me af of het niet
wenselijk zou zijn een gemeenschaps-
dienst op te zetten en tegelijkertijd
een gedeeltelijke bij- of omscholing
in ruil voor een werkelijke vergoe-
ding, die dan de werkloosheidsuitke-
ring zou moeten vervangen. Me-
vrouw de Minister, zo bereidt men
deze mensen ook voor op een toe-
komstige inschakeling in het arbeids-
circuit.

Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, geachte collega’s, ik her-
haal zeer bondig de algemene uit-
gangspunten, die ik bij het begin van
mijn uiteenzetting heb aangehaald.
Gelet op het gebrek aan een duidelij-
ke visie en een impact van de Execu-
tieve op het sociaal-economisch be-
stel zullen wij deze begroting vooral
wat dit luik betreft niet goedkeuren.
(Applaus bij het VB)

De Voorzitter : De heer Candries
heeft het woord.

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw en
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, zoals onze fractievoorzitter
heeft medegedeeld zal de Volksunie
deze begroting wel goedkeuren. Dat
neemt niet weg dat wij wel een aantal
zorgen hebben. Ik zal zeer schema-
tisch enkele van onze zorgen toelich-
ten.

Vooreerst is er onze zorg in verband

met de begroting in het algemeen.
Wij zijn ervan overtuigd dat wij ons
zullen moeten bezinnen over een ei-
gen Vlaamse aanpak van de begro-
ting en willens nillens zullen wij ge-
dwongen worden prioriteiten te her-
schikken.

Onze begroting is nog te dikwijls een
soort kopij van de Belgische begro-
ting. Indien wij niet drastisch ingrij-
pen zullen ook wij bedreigd worden
door een verhoging van de schulden-
last. Bovendien zal Vlaanderen een
bijdrage moeten leveren tot de be-
grotingssanering die tegen 1 januari
1997 in het vooruitzicht wordt ge-
steld. Om het even welke eis op dat
ogenblik voor de sanering nodig zal
zijn, toch moeten wij daarvan nu
reeds werk maken. Wij zullen onze
structuren aan nieuwe uitdagingen
moeten aanpassen. Dat impliceert
structureel ingrijpen, wat kan en zal
betekenen dat wij taken moeten af-
stoten. Dat houdt tevens in dat wij
ruimte dienen te creëren voor nieuwe
taken om in te spelen op nieuwe uit-
dagingen, door bepaalde taken te
heroriënteren en te rationaliseren.

Wij zijn ervan overtuigd dat de finan-
cieringswet, die vandaag bestaat, tij-
dens de volgende jaren een aantal
mogelijkheden zal bieden om onze
Vlaamse politiek duidelijk uit te bou-
wen door de verruiming van het in-
strumentarium dat wij daarvoor no-
dig hebben. Indien wij gewoon zou-
den verdergaan en uit de Belgische
situatie en het verleden zouden extra-
poleren, lopen wij het gevaar kansen
te missen.

Mijnheer de Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, ik ben het eens
met uw visie voor Vlaanderen 2002,
maar ik ben ervan overtuigd dat het
meer zal zijn dan enkel een econo-
misch concept. Bij het economisch
beleid stel ik vast dat het ondersteu-
ningsbeleid selectiever is geworden
dan in het verleden. Dat is goed. Im-
mers, via ons ondersteuningsbeleid
moeten wij de groei steunen, wat
voor mij niet allen kwantitieve eco-
nomische groei, maar vooral kwalita-
tieve groei betekent.

Dit wil zeggen dat we produkten en
produktieprocessen veredelen en on-
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ze competitiviteit op de internationa-
le markt aanscherpen. Het veredelen
van produkten en produktieproces-
sen betekent zowel het verhogen van
de gebruiksvriendelijkheid en doel-
treffendheid van produkten, als het
nagaan of de produkten recycleer-
baar en de produktieprocessen mi-
lieuvriendelijk zijn. Ik ben er dus van
overtuigd dat we dit aspect steeds in
het achterhoofd moeten houden,
wanneer we inspanningen leveren om
onze industrie te ondersteunen. De
ondersteuning moet de garantie van
een hefboomeffect inhouden.

Elke gelegenheid die we krijgen moe-
ten we gebruiken om ons geloof in
het eigen kennen en kunnen te de-
monstreren. Ook in de Vlaamse
structuur zal het mogen deelnemen
belangrijk worden. Wij zijn er name-
lijk van overtuigd dat we aandacht
moeten hebben voor de veranke-
ringsproblematiek. Verankeren bete-
kent niet verengen, betekent niet dat
we gekant zijn tegen multinationali-
sering of tegen een Europese dimen-
sie, betekent niet dat we geen reke-
ning houden met de vervaging van de
grenzen. Verankering is echter nood-
zakelijk. We zullen op een aantal
nieuwe markten aanwezig moeten
zijn. Indien we geen oog hebben voor
de situatie van onze eigen bedrijven
op deze nieuwe markten, lopen we
inderdaad het risico economisch te
verzwakken, wanneer deze markten
tot echte bloei zullen komen. Ik denk
hierbij aan de milieumarkt en aan de
kwaliteitsdimensie voor elke markt.
We zullen dus onze eigen bedrijven
in die richting moeten ondersteunen,
uiteraard in het kader van de EG-
richtlijnen. Dit is mogelijk door een
hechtere samenwerking tussen over-
heid en bedrijven, door een betere
driehoeksverhouding tussen over-
heid, onderzoek en bedrijven. Ook
meer informatie en misschien een be-
tere begeleiding zijn nodig.

In dit verband vraag ik ook aandacht
voor de problematiek van de secto-
riële aanpak. Misschien betekent dit
voor iedereen iets anders, maar wan-
neer ik aan sectoriële aanpak denk,
zie ik de sectoriële verzuiling van ons
bedrijfsleven. Vernieuwing kan

niet gebeuren binnen deze kleine
vakjes. Vernieuwing kan ook slechts
gebeuren over de muren van onze
onderwijsvakken heen. Vernieuwing
is in vele gevallen multidisciplinair en
we moeten komen tot een synthese
over de universitaire departementen
heen. Hetzelfde geldt voor het be-
drijfsleven. Heel wat nieuwe markten
vereisen kennis en inspanningen in
vele sectoren. Ik ben dus voorstander
van aandacht, ook Vlaamse aan-
dacht, voor de multidisciplinaire aan-
pak van ons onderzoek, maar ook
van een multisectoriële benadering
van ons economisch leven.

De cijfers in verband met onze so-
ciaal-econonomische toekomst zijn
goed en toch ben ik hierover be-
zorgd. Ik ga even in op drie voorbeel-
den uit het zeer recente verleden, na-
melijk Prayon-Rupel, een klein high-
techbedrijfje uit mijn streek en de
blitzoperatie van Greenpeace enkele
dagen geleden.

Prayon-Rupel is een demonstratie
van onduidelijkheid : halve afspra-
ken, het herroepen van afspraken,
het intrekken van beloften en geen
kans geven tot echte planning. Het
resultaat ervan is een vorm van
machteloosheid bij velen. Sommigen
denken dat ze het recht in eigen han-
den moeten nemen. Ik denk hierbij
aan de operatie Greenpeace : wij
gaan ervan uit dat wanneer de over-
heid geen controle uitoefent en niet
ingrijpt, dan grijpen wij in. Dit is
evenwel een gevaarlijke evolutie.

Heeft men over de procesinnovatie
gediscussieerd ? Welke termijnen
zijn er nodig om tot nieuwe produk-
tieprocessen te komen om dit milieu-
vriendelijk op te vangen ? Moest
daarvoor geld worden voorzien ? Is
dat geld aanwezig ? Is de wil aanwe-
zig bij het bedrijf om oplossingen te
bieden ? Men stelt vast dat men heeft
geïnvesteerd, dat er beloften zijn, dat
men weet hoeveel tijd men nodig
heeft om andere processen aan te
wenden voor de produktie. Ik stel
echter vast dat er te veel naast elkaar
wordt gesproken en dat er te vaak
halve afspraken worden gemaakt.
Het resultaat daarvan is dat men
door de knieën gaat bij de minste
actie van soms heel oncontroleerbare
actiegroepen.

Mijnheer de Minister-president, wij
komen uit de regio Klein-Brabant.
Wanneer wij kijken wat er daar in
het algemeen gebeurt, dan stellen wij
vast dat er ongetwijfeld mogelijkhe-
den zijn om de problemen op te los-
sen.

Wanneer men het zeekanaal afwerkt,
dan wordt de huidige kanaalzone een
dode arm. De oevers, de binnenrand,
daarvan zijn als het ware versteend.
Dit zou misschien een ideale stort-
plaats zijn voor het produkt waarmee
nu Prayon-Rupel en heel onze regio
kampen. Waarom zou men de aan-
wending van dat kanaal, dat zodra de
nieuwe uitweg naar de Schelde is ge-
realiseerd niet meer zal gebruikt wor-
den, niet onderzoeken ?

Een gebeurtenis met een sympathiek
uitgangspunt verontrust mij. Enkele
weken geleden was er in onze streek
een prachtige tekenwedstrijd : Red
onze aarde. Ik ben de honderden kin-
dertekeningen gaan bekijken. Ener-
zijds waren deze tekeningen hoopvol
omdat de aandacht bij de jongeren
voor het milieu en voor de toekomst
van de aarde duidelijk aanwezig was,
maar anderzijds maakten deze teke-
ningen mij bang omdat ze ongenuan-
ceerd waren. Uit de tekeningen van
deze wedstrijd blijkt duidelijk de
boodschap dat de fabriek, het bedrijf
vijanden zijn. Wij zouden toch aan
onze kinderen moeten duidelijk ma-
ken dat een fabriek geen vijand kan
zijn. Wij zullen immers ook in de toe-
komst fabrieken nodig hebben. Er
zijn natuurlijk fabrieken die niet pro-
per zijn, maar er is ongetwijfeld een
risico in het feit dat men een aantal
zaken betrekkelijk ongenuanceerd
brengt en dat men kinderen mis-
schien op een verkeerd spoor zet. Ik
weet dat dit niet gemakkelijk is, maar
wanneer men duidelijk ziet dat de fa-
briek de vijand is, dan ontspoort het.
Wij zullen ook in de toekomst fabrie-
ken nodig hebben en wij zullen onze
kinderen moeten opvoeden opdat zij
een bijdrage leveren tot het creëren
van een mentaliteit die de propere
fabriek tot gevolg zal hebben. Dat is
een andere opdracht dan zomaar te
zeggen dat fabrieken vijanden zijn.

Ik wil alleen maar waarschuwen te-
gen een aantal drukkingsgroepen. Ik
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geef een ander voorbeeld. Uit een
gewone burentwist kan een klein
handtekenactie ontstaan, wat kan
volstaan om een bedrijf dood te knij-
pen of om het weg te jagen. Van zo-
dra een actie wordt opgezet, hebben
verschillende graderingen van de
overheid niet meer de moed om te
relativeren en om na te gaan wat er
verkeerd is gelopen en of het pro-
bleem in een redelijke termijn kan
worden opgelost. Als er een actieco-
mité ontstaat, gaat de overheid al te
vaak door de knieën. Leiden moet
ook in deze context op twee manie-
ren worden geschreven. Men moet
soms beslissingen nemen tegen de zo-
geheten openbare opinie in. Een ac-
tiegroep ontstaat nooit zonder reden,
want er is nooit rook zonder vuur,
maar we moeten ons afvragen of we
wel mogen breken met de dingen die
we morgen nog nodig hebben. Mijn-
heer de Minister-president, ik weet
dat dit een moeilijke materie is en
daarom heb ik gezegd dat leiden op
twee manieren moet worden geschre-
ven.

Vervolgens de tewerkstellingsproble-
matiek. Ik ben van oordeel dat wij te
weinig flexibiliteit demonstreren in
onze tewerkstellingsaanpak. Dit is
niet alleen een kwestie van beleid ;
ook de reglementering en de wetge-
ving zijn te weinig soepel. De ar-
beidsmarkt echter is constant in be-
weging, zowel wat de aard van de
activiteiten als wat het invullen ervan
betreft. Het is dus niet gemakkelijk
om wetten en decreten te maken die
snel inspelen op - ik zal het niet
grilligheid noemen, want deze bewe-
ging is toch te voorspellen - deze
permanente evolutie van de markt.
Deze beweging in de markt wordt
veroorzaakt door technologische in-
novaties en door een veranderende
werksituatie en werkformule. Deel-
tijds werken en thuiswerk bijvoor-
beeld zijn nieuwe dimensies. Uit het
bedrijf worden specialismen gelicht
waarvoor men nieuwe kleine bedrij-
ven creëert die just in time leveren,
met alle problemen inzake de te-
werkstelling die dit met zich brengt.

In veel gevallen zijn die bedrijven
zeer programmagebonden. Men zou

bijna kunnen zeggen dat het weg-
werpbedrijven zijn. Ze spelen in op
een heel specifieke vraag die kan
evolueren of zelfs wegvallen zodat
het bedrijf zich moet hernieuwen of
moet verdwijnen. Het risico bestaat
dat bedrijven met pieken werken.
Een bedrijf zal zich maar een bedrijf
noemen tijdens die pieken. Als wij
een bedrijf de kans willen geven om
te overleven, moeten wij andere vor-
men van tewerkstelling introduceren,
zoals tijdelijke of deeltijdse formules.

Het inspeelvermogen van de over-
heid is te klein. De VDAB hinkt wat
achterna. Ik heb echter vastgesteld
dat de VDAB de jongste maanden
korter op de bal speelt en meer sa-
menwerkt met de privé-sector. De
uitzendbureaus bijvoorbeeld hebben
uiteraard een veel groter flexibiliteit,
spelen korter op de bal en hebben
dus ook veel meer succes. Ik denk
niet dat de VDAB daarover moet
treuren.

Minister L. Detiège : Wij treuren
ook niet.

De heer H. Candries : Wij moeten
de som maken van alle inspanningen
voor de tewerkstelling en zoeken
naar nieuwe samenwerkingsvormen
tussen het overheidsinstrument, dat
nuttig en noodzakelijk is en de privé-
bedrijven, die sneller en meer flexi-
bel kunnen inspelen op de vraag.

Een van mijn stokpaardjes is mobili-
teit op de arbeidsmarkt. Er bestaan
nog altijd regionale verschillen qua
tewerkstelling. In een of andere sec-
tor zijn er op één plaats soms mensen
tekort en een paar tientallen kilome-
ters verder zijn er werklozen in de-
zelfde sector, maar die verplaatsen
zich niet. Ook aan een mobiliteit in-
zake specialisatie moet aandacht
worden besteed, en aan mobiliteit
van bedrijf naar bedrijf. Ook daarop
speelt de overheid goed in. Alle vor-
men van mobiliteit moeten stevig
worden gesteund.

Vervolgens handel ik over de voor-
waarden om bedrijfsvestigingen en
investeringen aan te trekken. Een
goed arbeidsaanbod is zeker een po-
sitieve factor, maar ook de rechtsze-
kerheid is belangrijk. Grilligheid bij

wetswijzigingen en verandering van
de overheidshouding ten overstaan
van bedrijven ondermijnt de rechts-
zekerheid. Rechtszekerheid is één
van de infrastructuurelementen die
door een investeerder worden bestu-
deerd. Hij kijkt immers niet alleen
naar de mogelijke subsidies die hij
kan krijgen, want er zijn zowat hon-
derd parameters.

Wij moeten ook gemotiveerde en
deskundige mensen op de arbeids-
markt aanbieden. Een instrument dat
werd gecreëerd, de FIOC, moet on-
der meer ook het arbeidsaanbod voor
de buitenwereld meer aantrekkelijk
maken. Die FIOC is goed uitge-
bouwd en biedt beloften die onze
steun rechtvaardigen. Het zou echter
nutteloos zijn in een organisatie te
investeren als op het thuisfront niet
wordt gevolgd en als er niet de garan-
ties worden geboden om de investe-
ringen te steunen.

Een ander instrument om ons te kun-
nen tonen aan de buitenwereld is
Flanders Technology. Minister Van
den Brande, ik ben blij dat u die tra-
ditie voortzet .Flanders Technology is
een goed instrument om naar buiten
te treden en het is een goed uitstal-
raam voor onze economie.

Ik zou dan nog even de aandacht wil-
len vragen voor een aantal twijfelge-
vallen. Ik citeer daarbij de VITO.  Bij
VIT0 zien wij hoe nefast politisering
in overheidsbedrijven wel kan zijn.
VIT0 is meer dan een doorn in onze
ogen, het is één van de instrumenten
waardoor men ons kent in het buiten-
land. Men heeft met het SCK en met
wat daarrond  bestond een interessant
wetenschappelijk potentieel uitge-
bouwd dat in het buitenland een goe-
de reputatie had. Dat begint nu af te
brokkelen. Het is dus de hoogste tijd
om de VIT0 opnieuw op gang te krij-
gen. Elke politisering moet daaruit
worden geweerd.

Over de GIMV hebben wij het reeds
gehad. Wij moeten dat positief waar-
deren, maar wij moeten de belofte
die de Vlaamse Regering heeft ge-
daan om de GIMV door te lichten
aangrijpen om de GIMV nieuwe kan-
sen te bieden. De GIMV is een in-
strument dat werd gecreëerd om be-
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drijven door een dal te loodsen. De
GIMV moet geen model-manager
zijn voor succesrijke bedrijven, maar
voor bedrijven in nood. Zij moet be-
drijven optillen en er succesrijke be-
drijven van maken en er zich dan uit
terug trekken om haar taak elders te
vervullen. Hoe kunnen wij de GIMV
beter inschakelen in een preventief
bedrijfsbeleid ?

Om te eindigen heb ik nog een be-
denking bij de buitenlandse handel.
Wij hebben een discussie gevoerd om
uit te maken of buitenlandse handel
nu hoort bij buitenlandse zaken of bij
het bedrijfsleven. Het antwoord is
eenvoudig, het hoort bij de twee. Het
is een belangrijk instrument voor de
Vlaamse economie, wij leven toch
van export. Anderzijds is het een be-
langrijk gegeven in het buitenlands
beleid. Welke oplossing wij in de
Commissie ook kiezen, wij moeten
rekening houden met deze twee di-
mensies. De informatie die wij heb-
ben gekregen over de VDBH is ge-
ruststellend. Het is een nuttig instru-
ment dat nu operationeel aan het
worden is.

Dan had ik, in de rand van het vori-
ge, nog een opmerking over het cij-
fermateriaal dat wij voorgeschoteld
krijgen van het NIS. Dat cijfermate-
riaal is niet echt bruikbaar meer, het
is te oud. Hoe kunnen wij beschikken
over recente cijfers en gegevens ?
Kan niet worden gedacht aan een ei-
gen Vlaamse instituut voor de statis-
tieken ?

Bij de appreciatie van onze buiten-
landse handel, bij de vergelijking van
wat wij op economisch en commer-
cieel vlak kunnen doen, mogen wij
ons niet beperken tot vergelijkingen
met de andere Belgische regio’s. Wij
moeten verder kijken en vergelijkin-
gen maken met enkele regio’s uit Eu-
ropa die het goed doen. Ik denk bij
voorbeeld aan één van de Duitse
Länder of aan een Spaanse deelstaat.
De Minister-president heeft recente-
lijk een aantal samenwerkingsvor-
men met bepaalde Europese regio’s
uitgewerkt. Het zou nuttig zijn te on-
derzoeken of wij daaruit geen nuttige
informatie kunnen halen.

Mijnheer de Voorzitter, wij zullen
deze begroting uiteraard goedkeu-
ren.

De Voorzitter : Mevrouw Aelvoet
heeft het woord.

Mevrouw M. Aelvoet (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren, het economisch beleid uit-
gestippeld in de beleidsbrief blijft in
zeer sterke mate gericht op expansie.
Er wordt weinig selectiviteit aan de
dag gelegd in de diverse economische
ondersteunings- e n  begeleidings-
maatregelen. Een strategische poli-
tiek van duurzame ontwikkeling zo-
wel op het vlak van de produktie als
op dat van duurzame tewerkstelling
blijft dode letter. Dit beleid heeft on-
der meer tot gevolg dat Vlaanderen
verkaveld geraakt tot één grote in-
dustriële en ambachtelijke zone met
weliswaar gunstige perspectieven
voor investeerders, maar zonder een
doorslaggevend vooruitzicht op blij-
vende tewerkstelling. Dat is jammer.

Uit de werkloosheidscijfers blijkt dat
een belangrijk deel van de tijdelijke
werklozen er niet in slaagt door te
stromen naar volledige tewerkstel-
ling. Het merendeel van deze mensen
kiest hier niet voor, maar is door om-
standigheden gedwongen een tijdelij-
ke baan te aanvaarden. Ook de
jeugdwerkloosheid blijft hoog, net
zoals de langdurige werkloosheid. In
een maatschappij die zo sterk presta-
tiegericht is hangt de hele maatschap-
pelijke appreciatie tot en met het
zelfsrespect, samen met tewerkstel-
ling. Dat verliezen van het zelfres-
pect wordt door veel langdurige
werklozen als een van de ergste din-
gen beschouwd.

Deze werkloosheidssituatie vormt
dus een ideale voedingsbodem voor
ontevredenheid en verdere verrecht-
sing van de samenleving. Ondanks
alle inspanningen op het vlak van be-
geleiding en ondanks alle initiatieven
hoe goed bedoeld en hoe zinvol ook,
blijft er op de arbeidsmarkt een struc-
tureel overaanbod van werkzoeken-
den. In die optiek betreuren wij dat
de VDAB, die op zeer korte termijn
een positief imago had opgebouwd,
dit krediet dreigt te verspelen door
zijn actieve ondersteuning van de na-

tionale RVA-politiek bij de jacht op
langdurige werklozen. Bovendien
blijft de werkloosheid bij vrouwen
zeer hoog. Ondanks een groeiende
tewerkstelling voor vrouwen tijdens
de jongste jaren steeg het percentage
vrouwen in de totale werklozenbe-
volking. De sterke feminisering van
de werkloosheid zet zich dus door.
Specifieke acties naar deze doelgroep
komen niet uit de startblokken. Af-
gelopen jaar schorste de RVA ruim
57.000 werklozen waarvan 23.000 op
basis van het fameuze artikel 143.
Door dit artikel worden vooral lager
geschoolden en in meerderheid vrou-
wen getroffen in de horeca- en
schoonmaaksector. De al bestaande
risicogroepen onder de werklozen
betalen dus de prijs.

Minister L. Van den Brande : Me-
vrouw Aelvoet, we bespreken nu de
begroting van Vlaanderen, maar ik
stel vast dat u het hebt over zaken
die te maken hebben met mijn vroe-
ger leven.

Mevrouw M. Aelvoet : Mijnheer de
Minister-president, ik meen toch dat
er een band is tussen het nationale
en het gewestelijke beleid voor de
werklozen.

Minister L. Van den Brande : Dat
betwist ik niet en u hebt voor een
stuk gelijk. Zelf meen ik dat Vlaan-
deren nood heeft aan een geïnte-
greerd project - ik noem het Vlaan-
deren 2002, maar het had evengoed
een andere naam kunnen dragen -
dat rekening houdt én met het econo-
mische, én met het sociale, én met
het welzijn, én met de cultuur.
Voorts meen ik ook dat solidariteit
een belangrijk aspect is bij de uitstip-
peling van een beleid. Solidariteit
kan volgens mij echter niet losgekop-
peld worden van persoonlijke verant-
woordelijkheid. Ik ben er niet fier
over maatregelen te hebben moeten
nemen waardoor een hele groep
werklozen werd geschorst. Ik vond
dat zeker geen grote prestatie. Ik
vond wel dat het moest, omdat soli-
dariteit niet kan zonder verantwoor-
delijkheid. Een aantal werklozen ho-
ren eigenlijk niet meer thuis in de
groep van uitkeringsgerechtigden en
zijn er in feite de oorzaak van dat
sommigen die het echt nodig hebben,
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niet datgene krijgen waarop ze recht
hebben. Vanuit een respect voor de
actieven in onze samenleving moet ik
ervoor zorgen dat er voor deze groep
een binding bestaat tussen de inspan-
ning en de vergoeding die zij daar-
voor krijgen. Ik spreek uw analyse
niet tegen, maar u moet toch wat ge-
nuanceerder zijn wat de concrete be-
leidsimplicaties betreft.

Mevrouw M. Aelvoet : Ik neem nota
van uw uitspraak, mijnheer de Minis-
ter, maar uit de cijfers over de resul-
taten bijvoorbeeld van de Weer-
werkactie blijkt dat zelfs van degenen
die met succes de vorming afsluiten,
slechts 40 ten honderd doorstromen
naar het arbeidscircuit. Dit is welis-
waar reeds een vooruitgang, maar
toch is er nog steeds een grote groep
die daarin niet slaagt. Dit bewijst al-
vast dat veel mensen die al geruime
tijd werkloos zijn, er zware inspan-
ningen voor doen om zich bij te scho-
len, en toch geen werk vinden.

Minister L. Detiège : Mevrouw Ael-
voet, u mag niet alleen rekening hou-
den met de doorstroming, er zijn ook
nog andere mogelijkheden, zoals
voortgezette opleiding. Ik zal het
daar straks nog over hebben.

Mevrouw M. Aelvoet : Ik heb verno-
men dat de activiteiten van de
VDAB vaak te wensen overlaten on-
der meer wegens de precaire situatie
van de instructeurs. De demotivatie
van deze mensen zou sterk toenemen
met een groot personeelsverloop als
gevolg. Graag vernam ik welke initia-
tieven de Executieve ter zake over-
weegt.

Ik wil ook even blijven stilstaan bij
de impulsprogramma’s. Voor de sa-
nering van vervallen industriële sites
zijn slechts weinig middelen beschik-
baar. De oprichting van streekcom-
missies in de impulsgebieden heeft,
zoals verwacht, geleid tot een ver-
dere politisering van het economisch
leven. Vaak vinden wij daar dezelfde
provinciefiguren terug als in de inter-
communale verenigingen. De
streekmanagers zijn van oordeel dat
een periode van drie jaar te kort is
om op streekniveau een echt econo-

misch beleid te kunnen uitbouwen.
Dit moet opnieuw worden bekeken.
Ook de afbakening van de gebieden
doet vragen rijzen. Sommige ge-
meenten worden onterecht opgeno-
men in een impulsgebied terwijl an-
dere gemeenten die daar wel in thuis-
horen, ontbreken. De besteding van
de middelen geeft aanleiding tot kri-
tiek. Dikwijls wordt het geld besteed
voor de aanleg van industrieterrei-
nen, ten koste van open ruimten, ter-
wijl daarmee het probleem van de
werkgelegenheid in de streek niet
wordt opgelost. De werkloosheid
treft immers vooral ongeschoolden
en laaggeschoolden. De SERV is van
oordeel dat de aanleg van industrie-
terreinen enkel toegelaten is indien
er voldoende uitzicht is op nieuwe
werkgelegenheid. De middelen wor-
den ook vaak besteed aan projecten
die wel nuttig zijn maar niet zozeer
thuishoren in een impulsprogramma.
Ik denk hier onder meer aan de aan-
leg van wandelpaden, de verfraaiing
van kerkpleinen enzovoort. Er is dui-
delijk een gebrek aan visie.

Het ACV heeft er in mei jongstleden
trouwens ook op gewezen dat de pro-
cedure die de streekcommissies vol-
gen bij de selectie van de projecten
niet erg duidelijk is.Men  zou daarbij
te weinig uitgaan van een globaal im-
pulsbeleid en zich veeleer beperken
tot de uitvoering van kleinschalige
projecten op gemeentelijk niveau die
reeds enige tijd op uitvoering wacht-
ten. Wij dringen derhalve aan op een
grondige evaluatie van het beleid ter
zake.

Trouwens, in de Commissie werd
aangekondigd dat tegen juli van dit
jaar - wij zijn al bijna zover - een
evaluatie van de impulsgebieden
door de GOM%  zou rond zijn. Ik zou
graag vernemen hoever het daarmee
precies staat en wanneer deze in de
Commissie kan worden besproken.

Mijnheer de Minister-Voorzitter, u
heeft herhaaldelijk verklaard dat be-
sturen gelijk staat met vooruitzien en
dat een economisch beleid onlosma-
kelijk verbonden is met ruimtelijke
ordening, leefmilieu enzovoort. Ui-
teraard geven wij, Groenen, u daarin
gelijk. Alleen moeten wij vaststellen
dat bij de concrete invulling ervan

geregeld de argumentatie opduikt dat
het in het verleden gevoerde beleid
eigenlijk nog niet zo slecht was, ter-
wijl dat toch duidelijk ertoe heeft bij-
gedragen dat de open ruimte in
Vlaanderen verder afkalfde en dat
verdere aanslagen op het leefmilieu
gebeurden.

Bovendien aanvaardt de Vlaamse
Regering impliciet, gezien de grote
vaste kern van werklozen, een struc-
turele werklozenpopulatie als een ge-
gevenheid waaronder men blijkbaar
niet uitkomt. In dit verband verwach-
ten wij meer overtuigende initiatie-
ven.

Als een economisch beleid oog heeft
voor de interactie met andere secto-
ren, dan valt het ons nochtans op dat
in de beleidsbrief nauwelijks of geen
aandacht wordt besteed aan de land-
bouw. Nochtans staat deze sector om
diverse redenen onder bijzonder zwa-
re druk en is hij allesbehalve milieu-
vriendelijk. Hij heeft het inderdaad
met de huidige internationale concur-
rentie niet zo gemakkelijk om zich te
heroriënteren in een ecologisch ver-
antwoorde richting. Wat die zaak in
ieder geval verder belast en de hero-
riëntering van die sector er niet ge-
makkelijker op maakt, is het feit dat
het beleid vooral ten gunste van be-
drijven wordt gevoerd die nochtans
een beperkt tewerkstellingseffect met
zich brengen maar die de druk op de
open ruimte op de landbouwgronden
in Vlaanderen nog vergroot. De
Groenen achten het zeer belangrijk
dat in het plan Vlaanderen 2002,
waarover de Minister-Voorzitter het
daarnet had, met deze bedenking re-
kening wordt gehouden.

Ik rond mijn uiteenzetting af met
twee bedenkingen, respectievelijk
over Flanders Technology en over
het rationeel energieverbruik. De
voortzetting van het beleid inzake
Flanders Technology maakt duidelijk
dat de Vlaamse overheid blijft mik-
ken op high-tech-bedrijven die bij-
zonder conjunctuurgevoelig zijn en
die op het vlak van de duurzame te-
werkstelling een heel beperkt per-
spectief aanreiken. De verschillende
ondersteunende maatregelen komen
neer op het vrijwaren en versterken
van de concurrentiepositie en dat
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leidt tot een opbod tussen de ver-
schillende regio’s. Wat weerhoudt de
Vlaamse Regering ervan duidelijke
selectieve criteria in verband met de
ondersteuning van die bedrijven in te
voeren ? Wat weerhoudt haar ervan
om slechts die initiatieven te steunen
die een ecologisch verantwoorde en
op termijn duurzame produktievorm
op het oog hebben ? Wat weerhoudt
haar ervan om juist op dit vlak een
technologische voorsprong op te bou-
wen - of moet ik eerder zeggen een
technologische achterstand in te ha-
len - ten opzichte van onze voor-
naamste handelspartners ?

De beleidsintenties inzake het ratio-
neel energieverbruik richten zich vol-
ledig op de bedrijven. Er zijn geen
sensibiliseringscampagnes voor de
privé-consument noch initiatieven
voor de verbruikersgroep.

Nochtans behoort de energieprijs
voor bedrijven nog steeds tot de laag-
ste van Europa ; die voor de huishou-
dens echter tot de hoogste. De win-
sten die de distributiemaatschappijen
en de intercommunales jaarlijks aan
de aandeelhoudersgemeenten uitke-
ren is zeer hoog. Dat betekent dat
een belangrijk deel van de publieke
sector niet het minste belang heeft bij
een politiek van rationeel energiever-
bruik. Dit weegt in de praktijk zwaar
door, vooral aangaande de dynamiek
en de initiatieven die ter zake zouden
moeten worden genomen. Wat de
consumenten betreft werden nog
geen initiatieven genomen in verband
met gedifferentieerde  rekeningen die
de zuinige verbruiker belonen en de
verkwister ontmoedigen. Op dat vlak
valt dus geen enkele doorbraak te be-
speuren.

Wij stellen vast, en u ook, dat het
totaal energieverbruik ononderbro-
ken stijgt. Het rechtstreeks verband
tussen de COz-uitstoot  die verant-
woordelijk is voor het broeikaseffect
en het energieverbruik zou onze aan-
dacht volledig moeten opeisen en er
ons toe aanzetten een politiek ten
voordele van rationeel energiever-
bruik te voeren. Anders zal nucleaire
energie het enig alternatief zijn.
Hiervan zijn wij - en wij dachten
ook u, stilaan - geen voorstander.

De Voorzitter : De heer De Clerck
heeft het woord.

De heer S. De Clerck : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Voorzitter
van de Executieve, mevrouw de Mi-
nister, waarde collega’s, gezien de
korte spreektijd die mij is toegeme-
ten beperk ik mij tot één punt, met
name het vestigingsbeleid voor de be-
drijven. Het is volgens mij belangrijk
dit onderwerp te behandelen omdat
in de begroting wordt vastgesteld dat
de betoelaging inzake aanleg van in-
dustrieterreinen drastisch werd te-
ruggebracht tot 31 miljoen. Zulks im-
pliceert dat de diverse initiatieven die
door de intercommunales werden ge-
nomen niet meer kunnen worden on-
dersteund. Ik ben nochtans van oor-
deel dat langs die kant een belangrijk
aspect van de economische ontwikke-
ling kon worden aangepakt. Dit
dreigt in de toekomst echter verloren
te gaan.

Het is evident dat het ruimtelijk ge-
bruik van industrieterreinen een es-
sentieel aspect is inzake de economi-
sche ontwikkeling. Indien men daar-
over niet meer kan beschikken moet
men zelfs niet meer spreken over ver-
ankering bij gebrek aan ruimte. Ob-
jectief gezien is er, wellicht niet in
alle provincies, een nood aan indus-
trieterreinen. Volgens mij heeft de
ronde van Vlaanderen duidelijk aan-
getoond dat er een vraag is naar goed
aangelegde industrieterreinen. Dit
wordt bovendien bevestigd door het
feit dat heel wat wordt geïnvesteerd
over de grenzen heen. Inderdaad, tal
van onze Vlaamse ondernemers zijn
belangrijke projecten aan het realise-
ren, niet enkel in Wallonië maar ook
in Frankrijk. Op die manier verdwij-
nen er miljarden uit onze regio’s.

Thans wordt een nieuw vergunnin-
genbeleid gevoerd. Dat is zeer be-
langrijk. Bovendien is de gevoelig-
heid rond de VLAREM-materie bij-
zonder groot. Het gevolg hiervan is
niet alleen dat er een nieuwe discus-
sie wordt gevoerd, maar dat het ge-
voel van onzekerheid en een gebrek
aan vertrouwen aangroeien. Inder-
daad, de ondernemers vragen zich af
of er nog wel ruimte beschikbaar zal
zijn. Daarop moet een antwoord
worden geformuleerd. Een duidelijk

en coherent plan moet worden voor-
gelegd, willen wij beletten dat ons
ondernemersveld verzwakt. Essen-
tiële gegevens bij de keuze die ter
zake zal moeten worden gemaakt
zijn : ten eerste, dat wij een pakket
gronden ter beschikking zullen moe-
ten hebben, al was het maar om de
herlokalisatiebeweging op te vangen.

Wanneer wij centra willen saneren,
wanneer wij milieu-overwegingen
willen laten spelen, wanneer wij be-
paalde ondernemingen willen laten
groeien, dan moeten wij ruimte creë-
ren voor herlokalisatie. Derhalve zal
aan de herziening van de gewestplan-
nen, alsook aan het structuurplan
Vlaanderen - wel wetend dat dit on-
der de bevoegdheid valt van een an-
dere excellentie - de nodige aan-
dacht moeten worden besteed. Ove-
rigens lijkt het mij, naast het feit dat
die nood altijd aanwezig zal zijn, evi-
dent dat een goed principe moet wor-
den gehandhaafd, principe dat erin
bestaat dat wonen en werken niet da-
nig uit elkaar worden gehaald, maar
integendeel dat integratie van func-
ties een belangrijk uitgangspunt is.

VB-Kamerlid F. Wymeersch verweet
de Vlaamse Executieve dat deze voor-
al op het sociaal-economisch vlak een
weinig dynamisch beleid voert
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Dit is de beste controle, de beste
maatschappelijke norm om te maken
dat een en ander niet danig uit elkaar
groeit. Wetende dat dit meteen ook
een integratie van beleidsmateries
impliceert, dacht ik dat het de Voor-
zitter van de Executieve toekomt er-
op toe te zien dat milieu en economi-
sche ontwikkeling, alsook ruimtelijke
ordening op een of andere manier in
elkaar verweven blijven opdat een
goede ontwikkeling mogelijk zou
kunnen blijven.

Naast het feit dat herlokalisatie altijd
aan de orde zal zijn en dat integratie
van functies altijd belangrijk blijft,
lijkt het mij evident dat de overheid,
ook de regionale overheid, zij het nu
provinciale of subregionale overheid,
betrokken moet blijven bij het geheel
en dat derhalve centralistische ten-
densen moeten worden vermeden,
als zou men vanuit Brussel per vier-
kante meter kunnen gaan bepalen
waar een en ander moet worden aan-
gepakt. Ik pleit dus - terecht denk
ik - voor een subregionale concrete
visie op dit vlak.

Ook een aantal nieuwe tendensen
zullen moeten worden aangebracht.
Er werd reeds over het vergunnin-
genbeleid gesproken, ook door de
heer Lisabeth. Het is belangrijk dat
wanneer wij een verstrengde milieu-
wetgeving toepassen, wat absoluut te
verdedigen is, dat wij daarvan de ge-
volgen zullen moeten dragen. Wan-
neer bedrijven zullen worden ver-
plicht zich te herlokaliseren of te ver-
huizen, wanneer zij verplicht worden
belangrijke investeringen te doen,
dan zullen wij daarop een eigen ant-
woord moeten formuleren en dan
kunnen wij die bedrijven niet aan hun
lot overlaten. Ik pleit ter zake voor
een aangepast vergunningenbeleid,
mogelijks gekoppeld aan een aange-
paste politiek inzake expansiesteun,
iets waaraan wordt gewerkt.

In ieder geval, het staat voor mij vast
dat de nieuw aangekondigde politiek
inzake het herinrichten van oude be-
drijfsruimtes een redenering is die
niet overal opgaat. Misschien is het
een Limburgse redenering voor oude
sites en mijnsites. Voor de andere

provincies is het volgens mij niet
steeds toepasbaar, zodat ik dan ook
pleit voor het behoud van een even-
wicht inzake enerzijds het herinrich-
ten van oude sites en anderzijds het
creëren van aangepaste nieuwe ruim-
tes.

Minister L. Van den Brande : U pleit
dus voor evenwicht en gezond ver-
stand.

De heer S. De Clerck : Ten slotte
pleit ik vooral voor een verder debat,
want u lokt het eigenlijk uit. U
spreekt voortdurend over uw plan
2002. Ik denk dat daarmee de ultie-
me proef zal geleverd worden of ook
nopens deze economische ontwikke-
ling een antwoord zal worden gefor-
muleerd op die vele bezorgdheden.
Ik denk dat uiteindelijk het debat zal
moeten worden gevoerd over een
aantal kwalitatieve eisen die moeten
kunnen worden gesteld. Ik waar-
schuw voor kwantitatieve formules,
zoals ook aangehaald door mevrouw
Aelvoet, als zouden investeringen
voortaan alleen nog kunnen in de
mate dat zij een minimum aantal te-
werkstellingen creëren. Wij moeten
eerder over kwalitatieve criteria dis-
cussiëren als zijnde de basis voor toe-
komstige investeringen in Vlaande-
ren. Daarover moet het debat wor-
den gevoerd. Wij zullen er allen aan
moeten deelnemen. Ik hoop dat het
in het kader van plan 2002 zal luk-
ken.

De Voorzitter : De heer Dielens
heeft het woord.

De heer F. Dielens : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister-
President, waarde collega’s, uiter-
aard heb ik begrepen dat u binnen
het bestel van uw beleidsprioriteiten
voor 1992 niet in detail bent kunnen
ingaan op het energiebeleid in Vlaan-
deren. Ik wil nochtans herhalen dat
deze materie niet mag worden onder-
schat op economisch, sociaal en eco-
logisch vlak.

Mijnheer de Minister-president, u
vermeldt terecht de aanmoediging
van het rationeel energiebeleid als dé
klemtoon van het Vlaamse Energie-
beleid. Wij staan hier meer dan hon-
derd procent achter. Het klinkt ons

echter minder overtuigend in de oren
dat u deze goede intentie onmiddel-
lijk doorschuift naar de nationale
overheid, vermits de energieprijzen
op dat niveau worden bepaald, en
ook naar het Europese echelon waar
men het instrumentarium van de CO2
heffingen wil bespelen, en zelfs naar
het internationale niveau in het kader
van de internationale programma’s.

Mijnheer de Minister-president, ik
ben het ermee eens dat er een ruim
overleg moet plaatsvinden en dat
daarop moet worden ingespeeld ;
toch is het eigenaardig dat de natio-
nale instanties ons steevast naar de
gewesten verwijzen wanneer wij hen
ondervragen over het te voeren ratio-
neel energiebeleid.

Ik wil dus een lans breken opdat men
zou ophouden om in deze materie
voortdurend naar anderen te verwij-
zen. Men zou aan de oprechtheid van
de werkelijke intenties gaan twijfe-
len. Ik kan mij niet van de indruk
ontdoen dat eenzelfde sfeer wordt
opgeroepen door de publikaties die
de laatste maanden verschijnen van
de hand van de elektriciteitsprodu-
centen en -distributeurs. Op elke
bladzijde worden wij bedwelmd door
melodieuze volzinnen die verwijzen
naar hun vermeende inspanningen
inzake rationeel energiebeleid en
naar hun zorg voor het milieu ; op
dezelfde bladzijde echter worden de
meest geavanceerde kook- en ver-
warmingsapparaten in de verf gezet,
uiteraard allemaal werkend op basis
van elektriciteit. Van schizofrenie ge-
sproken ?

Mijnheer de Minister-president, ik
ben ervan overtuigd dat u niet tot dat
kamp behoort ; de zes assen van het
Vlaamse Energiebeleid zijn hiervoor
een aanwijzing. Ik wil echter ook ver-
wijzen naar ons voorstel van resolutie
over het Vlaamse Energiebeleid dat
wij op 3 februari hebben ingediend
in de Vlaamse Raad en dat samen
met uw beleidsprioriteiten tot een
verrijkend debat zou kunnen leiden.
Volledigheidshalve zal ik eveneens
verwijzen naar het voorstel van reso-
lutie van collega Hugo Van Rompaey
en consorten. Dit voorstel werd vroe-
ger reeds ingediend maar voor zover
ik weet niet opnieuw ingediend.
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Alleszins zou ik willen aandringen op
het spoedig voeren van een energie-
debat in de Vlaamse Raad. Er zijn
nu immers voldoende documenten en
gegevens aanwezig ; ik denk ook aan
de beleidsbrief van uw voorganger
Minister De Batselier, verschenen
onder de titel : Naar een duurzaam
energiebeleid in Vlaanderen. De be-
spreking ervan in de Vlaamse Raad
is nog niet aangevangen omdat ge-
wacht wordt op het advies van de
SERV en de sectoriële commissie
Energie- en Milieutechnologie. Het
Vlaamse Energiebeleid dient volgens
ons te zijn gebaseerd op de volgende
algemene principes, waarvan wij er
gelukkig verscheidene terugvinden in
het regeerakkoord van de Vlaamse
Regering en in haar beleidsprioritei-
ten.

Ten eerste, het concept duurzame
ontwikkeling moet het centraal mo-
tief zijn in het Vlaamse energiebe-
leid. Dit houdt in dat het energiebe-
leid een antwoord moet bieden op de
problemen van vandaag zonder de
kansen van de komende generaties te
hypothekeren. In de eerste plaats
houdt dit een pleidooi in voor een
meer rechtvaardige verdeling van de
energiebronnen op wereldvlak : het
zuiden moet voor zijn ontwikkeling
een beroep kunnen doen op een gro-
ter deel van de schaarse en vandaag
voor velen onbetaalbare energie-
bronnen. Dit kan slechts als het geïn-
dustrialiseerde noorden zuiniger gaat
omspringen met energie.

Enkel een politiek van maximale be-
perking van het energieverbruik is
een ecologisch verantwoord ant-
woord op de problematiek van de zu-
re regen, van het broeikaseffect van
nucleair afval en tal van andere mi-
lieu- en veiligheidsproblemen, ver-
bonden aan energieverbruik.

Ten tweede, een politiek gericht op
het verminderen van de energie-in-
tensiteit vormt de beste garantie voor
de concurrentiepositie van de Vlaam-
se ondernemingen. Bovendien houdt
een consequente politiek van ratio-
neel energiegebruik reële kansen in
voor de versterking van een eigen in-
dustriële- en dienstensector met be-
langrijke tewerkstellingseffecten.

Ten derde, het energiebeleid moet
een sociale dimensie hebben waarbij
in het bijzonder de energiefactuur
voor de lage-inkomenstrekkers moet
worden verlicht door aangepaste ra-
tionele energiegebruikmaatregelen.

Ten vierde, het energiebeleid mag
niet geïsoleerd worden opgevat maar
moet geïntegreerd worden onder an-
dere in het milieubeleid, het econo-
misch beleid, het vervoerbeleid, de
ruimtelijke ordening, het huisves-
tingsbeleid - lees sociaal huisvestings-
beleid.

Ten vijfde, het Vlaamse energiebe-
leid moet maximaal worden ge-
coördineerd met het beleid ter zake
van de andere gewesten, de nationale
overheid, de Europese Gemeenschap
en dat van internationale organen ;
coördinatie mag evenwel niet beteke-
nen dat men louter naar de anderen
kan verwijzen voor de oplossing van
de problemen.

Ten zesde, het democratisch karakter
van het energiebeleid moet worden
gegarandeerd door maximale in-
spraak en overleg met alle betrokken
organisaties of instellingen. Concreet
dienen volgens de SP binnen het zo-
even geschetste algemeen kader de
volgende maatregelen te worden ge-
nomen : De COz-emissie moet in het
jaar 2000 met minimum 5 ten hon-
derd dverminderen ten opzichte van
het niveau 1990. Tegelijk moet de
S02-uitstoot  met 65 ten honderd ver-
lagen ten opzichte van 1988. In de-
zelfde periode moet de NOx-uitstoot
met 20 ten honderd verminderen ; ri-
sico’s inzake veiligheid en afvalpro-
blematiek van de nucleaire sector zijn
nog ver van uitgesloten zodat een
verdere nucleaire expansie moet wor-
den tegengegaan ; belangrijke ener-
giebesparingen kunnen worden ge-
realiseerd als de afvalwarmte die vrij-
komt bij elektriciteitsproduktie op
een nuttige manier wordt gebruikt
voor industriële processen of voor ge-
bouwenverwarming. Bijzondere aan-
dacht moet daarom worden besteed
aan de gecombineerde produktie van
warmte en elektriciteit. Die technie-
ken van warmtekrachtkoppeling en
andere vormen van elektriciteitsop-
wekking  buiten de centrale moeten
worden gestimuleerd ; de milieudoel-

stellingen inzake de bestrijding van
het broeikaseffect, de zure regen en
de kernafval kunnen alleen worden
waargemaakt als de groei van het
elektriciteitsverbruik zeer drastisch
vermindert ; het energiegebruik in
gebouwen moet worden beperkt zo-
wel in de huishoudelijke- als in de
dienstensector ; in de industrie moe-
ten eerst en vooral de mogelijkheden
inzake warmtekrachtkoppeling maxi-
maal worden benut ; het energiege-
bruik is in de vervoersector gestegen
met 30 ten honderd tussen 1984 en
1989. Het aandeel van de vervoersec-
tor in het totale energieverbruik
steeg van 18 ten honderd in 1979 tot
25 ten honderd in 1989. Inzake mobi-
liteit is de hoofddoelstelling het dras-
tisch verminderen van het gebruik
van de auto. In het goederentrans-
port moet nutteloos transport zoveel
mogelijk worden vermeden. In dat
verband mag het just-in-time-princi-
pe niet tot het uiterste worden gedre-
ven ; er dient gepleit voor een plan-
matige aanpak van het rationeel
energiegebruik-beleid. Dit betekent
dat concrete kwantitatieve doelstel-
lingen inzake energiegebruik per
energiesector en per gebruikssector
worden opgegeven ; men dient be-
kommerd te zijn om de sociale im-
pact van het energiebeleid, dat er
ook op gericht moet zijn de situatie
van de laagste inkomensgroep te ver-
beteren. Daarnaast moet ervan uitge-
gaan worden dat het kunnen beschik-
ken over een minimum aan energie
een levensnoodzakelijke voorziening
is. Het recht op energie moet daarom
worden gezien als een onderdeel van
de rechten van de mens. De huidige
regeling via het plaatsen van ampère-
begrenzers en inschakeling van het
OCMW voldoet niet : het aantal af-
sluitingen van tellers is onvoldoende
afgenomen sinds de invoering ervan ;
de inspanningen van het wetenschap-
pelijk onderzoek inzake energie moe-
ten worden verhoogd ; naast de dege-
lijke logistieke ondersteuning dient te
worden gepleit voor de oprichting
van een Vlaamse energieholding. Die
maatschappij zou voor de concretise-
ring en de financiering van projecten
samenwerkingsverbanden kunnen
aangaan met de privé-sector. Dit kan
volgens de formule van de third-party
financing of door rechtstreekse parti-
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Dielens rale handelsattachés wanneer
naar het land terugkomen.

die

financing of door rechtstreekse parti-
cipatie ; de distributiemaatschappijen
zouden zich niet mogen beperken tot
de verkoop van energie, maar ook
actief moeten zijn in het aanbieden
van energiebesparende diensten.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister-president, collega’s, ziedaar
in een notedop de visie van onze frac-
tie op het te voeren energiebeleid.
De accentverschillen ten opzichte
van uw prioriteitenbalans moeten
een aansporing kunnen betekenen
opdat eerstdaags een boeiend ener-
giedebat kan plaatsvinden in deze
Vlaamse Raad. Indien u hiermee kan
instemmen, zal niets in dit stadium
er onze fractie van weerhouden om
de voorgelegde intenties in het kader
van deze begrotingsbespreking goed
te keuren. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Van Nieu-
wenhuysen heeft het woord.

De heer L. Van Nieuwenhuysen (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, in uw
beleidsnota wijst u op het belang van
Vlaanderen in de export van dit land
en de cijfers van 1988 bevestigen al-
leen maar de stijgende tendens in het
Vlaamse aandeel. Tussen haakjes ge-
zegd is het godgeklaagd dat we met
dergelijk achterhaald materiaal moe-
ten werken.

U spreekt nu, mijnheer de Minister,
van een onderzoek naar de mogelijk-
heden om beter uitgesplitste invoer-
en uitvoergegevens te laten opstellen
door de Vlaamse administratie. Ik
neem dus aan dat u ervan uitgaat dat

. u bij het NIS bot zal blijven vangen
en ik stel vast dat de Vlamingen be-
lasting betalen voor het instandhou-
den van een instelling die niet aan
hun behoeften beantwoordt.

De Vlaamse Regering dringt er even-
min op aan dat het belang van Vlaan-
deren in de export van dit land zich
alsnog zou vertalen in het taalkader
en in de samenstelling van de Raad
van Bestuur van de Belgische Dienst
voor de Buitenlandse Handel en dat
Vlaanderen bovendien beter zou
worden toebedeeld inzake de verde-
ling van de spreekdagen van de fede-

Vlaanderen krijgt in dat verband
maar evenveel dagen toebedeeld als
Wallonië. De heer Kempinaire wees
er bovendien, in zijn voor het overige
merkwaardig unitaristische uiteen-
zetting, terecht op, dat de taalkaders
bij de federale handelsattachés totaal
onwerkelijk zijn.

Politiek gezien is er volgens de Minis-
ter geen afspraak meer met het fede-
rale niveau omdat niet werd voldaan
aan bepaalde Vlaamse eisen. Maar
hij haast zich om eraan toe te voegen
dat de samenwerking met de BDBH
bevredigend kan worden genoemd.
Welnu, ik heb ter zake al andere ge-
ruchten opgevangen. De BDBH doet
alsof er geen regionalisering geweest
is. Maar goed, de Vlaamse Dienst
voor de Buitenlandse Handel heeft
een eerste proefjaar achter de rug.
Het is een jaar van verwarring ge-
weest, zowel binnen de nieuwe instel-
ling als daarbuiten, voor de diploma-
tieke posten in het buitenland, voor
de handelsattachés, maar vooral voor
de exporteurs. Die weten vandaag
nog altijd niet bij wie ze waarvoor
moeten aankloppen. Het verwondert
me derhalve dat de VDBH niet over
een eigen publikatie beschikt - en
er blijkbaar voor de nabije toekomst
ook geen plant - om de Vlaamse
exporterende bedrijven wat wegwijs
te maken in de doolhof waarvoor ze
zich geplaatst zien. Het verbaast me
ook dat nog geen werk werd gemaakt
van een exporteursbestand. Op dit
ogenblik voeden de provinciale kan-
toren het exporteursbestand van de
BDBH, maar, wanneer ze gebruik
willen maken van de gegevens die ze
zèlf hebben aangebracht moeten ze
daarvoor betalen. Het wordt hoog
tijd dat het eigen bestand er komt.

De Vlaamse Dienst voor de Buiten-
landse Handel heeft zich het afgelo-
pen jaar vooral beziggehouden met
het op poten stellen van de eigen in-
stelling. Dat is niet van een leien dak-
je gegaan. De instelling werd in ja-
nuari opgericht, maar de top werd
pas in mei aangeduid. Ik geef toe dat
het vóór het signaal van 24 november
gebeurde, maar het moet me van het
hart dat men ook hier niet afgeweken

is van de traditionele benoemingspo-
litiek. Vooraleer er namen gekend
waren, wist men al door welke partij-
en iedere functie zou worden inge-
vuld.

Men heeft er dus voor gekozen om
politici en kabinetsmedewerkers te
benoemen. Niet alleen de instelling
maar ook de algemene directie moest
dus van nul beginnen. Dat heeft de
opstartfase natuurlijk niet versneld.

Maar onlangs werd de tweede voor-
zitter van de raad van bestuur op am-
per één jaar tijd benoemd en ondanks
het feit dat het nà 24 november 1991
gebeurde heeft u het politiek benoe-
men niet kunnen laten. Bovendien is
de betrokkene als lid van deze raad
tegelijkertijd betrokkene en partij.
Zowel de directeur-generaal als de
voorzitter van de raad van bestuur
komen dus uit het politieke milieu.
Zoiets wekt natuurlijk weinig ver-
trouwen bij het bedrijfsleven. In die
mate zelfs dat sommigen zich van-
daag afvragen of de VDBH wel een
bestaansreden heeft.

Ik geloof in een goedwerkende over-
koepelende Vlaamse exportpromo-
tiedienst. Maar zolang de bevoegd-
heid over buitenlandse handel moet
worden gedeeld met het federale ni-
veau, zolang de instelling zelf zich in
politieke handen bevindt, zal dat heel
moeilijk waar te maken zijn.

Mijnheer de Minister, u pleit voor
een volledige regionalisering van de
buitenlandse handel. Dat is mooi,
maar ik had graag geweten of het in
uw bedoeling ligt ook Copromex, de
Delcrederedienst en de leningen van
staat tot staat volledig te regionalise-
ren. Onafgezien van onze twijfels dus
over de wil van de Executieve om
effectief werk te maken van de volle-
dige regionalisering van deze mate-
rie, stellen we vast dat de beleidsver-
antwoordelij ken Belgisch blijven
denken. U blijft inderdaad samen-
werking met het Waals Gewest in het
vooruitzicht stellen, zij het onder een
andere vorm. U zal misschien aan-
voeren dat we elkaar niet voor de
voeten moeten lopen, dat we toch
nog een zeker Belgisch imago naar
buiten toe in stand moeten houden.
Maar wie zo redeneert moet vanaf
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Van Nieuwenhuysen

1993 geen afzonderlijke acties meer
plannen, Vlaams of Belgisch, want
vanaf dat ogenblik maken we toch
allemaal deel uit van de Europese
binnenmarkt. En als we die logica
handhaven dan kunnen we omwille
van ons Europees imago alleen nog
maar acties in Europees verband voe-
ren. Ik zeg u dat’ we niet hoeven om
te kijken naar de Walen. En waarom
zouden wij niet veeleer samenwer-
king zoeken met de rest van Neder-
land en het positief imago waarover
Vlaanderen in het buitenland onge-
twijfeld beschikt, koppelen aan de
Nederlandse handelsgeest en dyna-
miek ?

Voorzitter, mijnheer de Minister,
collega’s, u spreekt hier  al  wel
Vlaams, maar u denkt nog altijd Bel-
gisch. Zolang u op het vlak van de
buitenlandse handel niet durft te han-
delen als een volwaardige natie moet
u niet op onze goedkeuring rekenen.
(Applaus bij het VB)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor deze voormid-
dag.

Wij komen deze namiddag om 14 uur
opnieuw bijeen om onze agenda ver-
der af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
12.47 uur.
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